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 گسترش تعطیلی معادن
 با دریافت عوارض صادراتی 

مدیرعامل ش��رکت صنایع معدنی ش��هاب س��نگ گفت: 
ش��رایط رکود اقتصادی و رکود در صنعت ساخت وساز بیش 
از بقیه بخش ها به چشم می خورد و از آنجایی که این صنعت، 
وابستگی شدیدی به موادمعدنی همچون سنگ های تزئینی 
دارد، در شرایط فعلی کرونا کار را برای ادامه فعالیت معادن 
سخت تر کرده و عوارض صادراتی نیز تاثیر صدچندان بر عدم 

بهره وری از این معادن داشته است... 3

چالش تامین سنگ آهن 
درشت دانه

مع��اون خری��د ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان ب��ا تاکید بر 
اینکه ای��ن مجموعه به هیچ معدنی در کش��ور بدهی ندارد، 
گف��ت: تامین س��نگ آهن درش��ت دانه از داخل ب��ه گلوگاه 
ذوب آه��ن تبدیل ش��ده البته مع��ادن ما ام��کان تامین این 
محص��ول را دارن��د، اما برخ��ی معادن با تبدیل س��نگ آهن 
 خود به کنس��انتره، از تحویل م��اده معدنی خود به ذوب آهن 

4سرباز می زنند...
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 چرا قیمت 
فولاد تابع دلار است؟

تعیین تکلیف 
تولیدکنندگان ورق گرم 

توسعه فناوری معادن
اد س��انتاماریا، مدیرعامل ش��رکت نورمت بیان 
کرد: من آینده ای روش��ن را برای معدن می بینم، 
آینده ای که فناوری های جدیدی را در بر می گیرد 

و نیز فرصتی را برای بسیاری از قاره های...

مدی��رکل دفتر صنایع فل��زی و لوازم خانگی 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت گفت: یکی از 
برنامه های اساسی ما عدالت در توزیع ورق های 

فولادی میان همه تولیدکنندگان است...

مدی��ر تحقیق و توس��عه فولاد ن��اب تبریز با 
اش��اره به اینکه درحال حاضر تهی��ه مواد اولیه 
ب��رای واحده��ای پایین دس��ت ف��ولاد بس��یار 

مشکل آفرین شده است...

 قوانین ضد و نقیض
در معدن

 راهکار 
درمان صنعت سیمان 

 کاهش وابستگی 
به زغال سنگ خارجی

نمایش معدنی ها در بلاتکلیفی
IMEX   2021 سنگ اندازی کرونا در برگزاری نمایشگاه

عبدالرضا شیخان  
 دبیر انجمن کارفرمایان
صنعت سیمان

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

س��یمان محصولی س��اختمانی اس��ت که حجم 
زی��ادی دارد، ام��ا در عی��ن حال با قیم��ت پایینی 
در مقایس��ه با س��ایر مصالح س��اختمانی به فروش 
می رس��د. ای��ن محص��ول معدنی، س��رانه مصرف 
بالای��ی را ب��ه خود اختصاص می ده��د و بر همین 
اس��اس نی��ز در تمام جه��ان، واحدهای س��یمانی 
برای برطرف کردن نیاز داخلی احداث می ش��وند. 
واحدهای س��یمانی در کشور ما نیز با هدف تامین 
نیازهای داخلی کش��ور تاس��یس شدند. در آن بازه 
زمانی که برای توس��عه ظرفیت واحدهای سیمانی 
تصمیم گیری ش��د، رش��د اقتصادی کشور برابر ۸ 
درصد بود. کس��ی هم گمان نمی کرد در یک دهه، 
رشد اقتصادی کشور به منفی ۶ درصد کاهش یابد؛ 
بنابراین ظرفیت قابل توجهی از صنعت س��یمان در 
کشور احداث شد.تا جایی که افتخار فعالان صنعت 
س��یمان این اس��ت ک��ه در دهه ۸۰ و در ش��رایط 
تحریم، ظرفیت تولید این محصول س��اختمانی را 
۲ برابر کردند. درحال حاضر، ۷۷ واحد س��یمانی در 
کشور فعالیت می کنند.  این واحدها که اغلب هم در 
مناطق محروم احداث شده اند، موقعیت های شغلی 
مس��تقیم و غیرمستقیم بس��یاری ایجاد کرده اند؛ 
بنابرای��ن حفظ تداوم فعالی��ت آنها اهمیت ویژه ای 
دارد و انتظ��ار می رود این مهم در سیاس��ت گذاری 

مسئولان نیز مورد توجه قرار گیرد.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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 راهکار 
درمان صنعت سیمان 

ادامه از صفحه اول
با این وج��ود، درحال حاضر ظرفیت این صنعت به 
مراتب بیشتر از مصرف داخلی کشور برآورد می شود. 
از آنجاکه در سال های گذشته صنعت ساخت وساز 
در کش��ور با رکود روبه رو بوده، میزان تقاضا برای این 

محصول به مراتب کاهش یافته است. 
معم��ولا در چنین ش��رایطی که می��زان تولید یک 
محص��ول بالات��ر از نیاز داخلی آن اس��ت، به صادرات 
اندیش��یده می ش��ود، اما باید اقرار کرد که این راهکار 
درباره س��یمان، چن��دان هم موثر نیس��ت؛ یعنی در 
این موقعیت نمی توان مانند س��ایر صنایع از ظرفیت 
صادرات برای رشد صنعت سیمان بهره گرفت، چراکه 
س��یمان کالایی صادراتی نیس��ت.  توجه به این نکته 
ضروری به نظر می رس��د که س��یمان کالایی حجیم و 

کم ارزش در مقایسه با وزن آن است. 
تا جایی که هزینه حمل ونقل آن در موقعیت کنونی 
ب��ا قیم��ت آن برابری می کند؛ بنابرای��ن در نهایت به 

کشورهای همسایه صادر می شود. 
گفتنی اس��ت از مجموع تولید س��یمان جهان که 
افزون بر ۴ میلیارد تن برآورد می شود، فقط ۲ درصد 

آن صادر می شود. 
ب��ا این وجود، واحدهای س��یمانی کش��ور برخی از 
تولی��دات خود را با توجه به آنک��ه ظرفیت تولید این 
محصول س��اختمانی درحال حاضر به مراتب بیش��تر 
از نیاز کش��ور اس��ت و با در نظر گرفتن این نکته که 
صادرات یکی از روش های تامین نقدینگی است، صادر 

می کنند.  
ام��ا این ص��ادرات منفعت چندان��ی را برای فعالان 
ای��ن صنعت به دنبال ندارد، چراکه طرف های خارجی 
که اغلب از کش��ورهای همس��ایه مانند افغانس��تان، 
ترکمنس��تان، عراق و کش��ورهای حوزه خلیج فارس 
هستند، به قیمت فروش این محصول در بازار داخلی 

ما واقف هستند. 
درنتیج��ه آن را ب��ا قیمت چندان بالات��ری از نرخ 
داخلی خریداری نمی کنند؛ یعنی این سرکوب قیمتی 

بر نرخ فروش صادراتی سیمان هم اثرگذار است. 
 گفتنی اس��ت فعالان صنعت س��یمان کشور سال 
گذشته موفق شدند ۱۷ میلیون تن سیمان و کلینکر 

صادر کنند. 
در س��ال ج��اری نی��ز پیش بینی می ش��ود میزان 
صادرات این محصول ساختمانی به بیش از ۱۵میلیون 

تن برسد.  
بنابرای��ن چنانچه مش��کلات داخل��ی این صنعت 
ازجمله روند قیمت گذاری دس��توری و تداوم سرکوب 
قیمتی آن برطرف شود، می توان بسیاری از مشکلات 
ای��ن صنعت را برطرف ک��رد و به فعالیت آن در آینده 

امیدوار بود. 
در پایان باید خاطرنش��ان کرد سرکوب قیمتی این 
محصول س��اختمانی چنان ضربات��ی را به پیکره این 
صنعت وارد کرده که چنانچه تغییری در شرایط ایجاد 
نش��ود، نمی توان حتی به ادامه حیات این صنعت هم 

امیدوار بود. 

گل گهر در مسائل فرهنگی 
پیش قدم است

مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر با 
حجت الاسلام والمسلمین س��یدمحمود حسینی؛ 

امام جمعه سیرجان دیدار کرد.
به گزارش روابط عموم��ی گل گهر، در این دیدار 
صمیم��ی که در مح��ل دفتر ام��ام جمعه صورت 
پذیرفت، مدیرعامل گل گهر و امام جمعه سیرجان 
در مورد مس��ائل مختلف به گفت وگو و تبادل نظر 

پرداختند.
بررسی مباحث فرهنگی شهرستان و راهکارهای 
گس��ترش و ارتقا مس��ائل فرهنگی از جمله موارد 

مطرح شده در این نشست بود. 
حجت الاسلام و المس��لمین حسینی با اشاره به 
نگاه ویژه ملارحمان به مسائل فرهنگی شهرستان 
و هم��کاری گل گهر با ش��ورای فرهن��گ عمومی 
شهرس��تان، اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی و سایر 
مجموعه های فرهنگی شهرس��تان، از حمایت های 
ویژه مدیرعامل گل گهر در برگزاری مسابقه بزرگ 
نس��یم نهج البلاغه تش��کر کرد و خواس��تار تداوم 
اقدامات فرهنگ��ی گل گهر و حمایت از برنامه های 

فرهنگی شهرستان شد.
مدیرعامل گل گهر هم با اشاره به این که شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر مانند همیش��ه اهمیت 
ویژه ای جهت مس��ائل فرهنگی و ارتقای آن قائل 
است، بر آمادگی این ش��رکت جهت مشارکت در 

پیشبرد اهداف فرهنگی تاکید کرد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو از ورود پهنه کاش��مر و بجستان 
به مرحله صدور پروانه اکتش��اف تا پایان ش��هریور خبر داد. به 
گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، خداداد غریب پور در نشس��ت 
پای��ش فعالیت های معدنی ایمیدرو در خراس��ان رضوی ضمن 
بی��ان ای��ن مطلب اظهار کرد: ب��ا توجه به ق��رار گرفتن بخش 
مرکزی، ش��مالی و شرق کش��ور در کمربند مس، شرکت ملی 
مس اجرای مطالعات اکتشافی به وسعت ۶۳ هزار کیلومتر مربع 

را اجرایی کرده است.
 وی اف��زود: براس��اس اعلام همکاران ش��رکت م��س، ارائه 
درخواست صدور پروانه اکتش��اف ۳۵ محدوده مستعد معدنی 
)۱۳۵۷کیلومت��ر مربع( ب��رای انجام مطالع��ات تفصیلی و نیز 
معرفی ۶۹ محدوده مس��تعد معدنی )۸۸۲ کیلومترمربع( برای 
واگذاری به واجدان شرایط، به سازمان صنعت، معدن و تجارت 

استان های کرمان، جنوب کرمان و آذربایجان شرقی انجام شده 
است.
پایان�فاز�پی�جویی،�زودتر�از�زمان�برنامه�ریزی���

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به اینکه پهنه ۲۰ هزار 

کیلومتر مربعی کاش��مر و بجستان به عنوان بخشی از کمربند 
مس به شمار می رود، گفت: فاز شناسایی و پی جویی این پهنه 
با وجود وس��عت زیاد و برنامه ریزی یک ساله، با رعایت کیفیت 
ارائه خدمات، در ۹ ماه به اتمام می رسد. وی ادامه داد: تا پایان 
ش��هریور، ۱۰محدوده مس��تعد معدنی معرفی و پس از صدور 
پروانه اکتش��اف برای این پهنه، شرکت مس وارد مرحله جذب 

سرمایه گذار خواهد شد.
وزارت�صنعت�مهم�ترین�کریدور�رفع�مشکلات���

جواد نیک  بین، نماینده کاشمر، بردسکن و خلیل آباد در این 
نشس��ت با بیان اینکه مهم ترین کریدور رفع مش��کلات کشور، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اس��ت، گف��ت: ایجاد رفاه برای 
مردم از طریق این وزارتخانه میسر است و باید سهم این حوزه 
در اقتص��اد، توس��عه یابد. وی ادامه داد: توس��عه بخش معدن، 

یکی از مهم ترین بخش هاست که با ایجاد ارزش افزوده در مواد 
معدنی، می توانیم برای کش��ور درآمدزایی کنیم. وی ادامه داد: 
رابطه صنعت و علم همچون کشورهای خارجی، باید به صورت 
مس��تقیم باش��د تا با ورود افراد متخصص، کارآمدی ها بیشتر 
شود و سرمایه ها هدر نرود. در این نشست، ظرفیت های معدنی 
مطرح شده از س��وی کارگروه طرح احیا، فعال سازی و توسعه 
 معادن کوچک مقیاس در منطقه خراسان رضوی مورد بررسی 
قرار گرفت. در نشس��ت یادشده، حمیدرضا مس فروش، رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی، اردشیر سعد 
محمدی، مدیرعامل شرکت صنایع ملی مس، سیدرضا عظیمی، 
مجری و دبیر کارگروه طرح احیا، فعال س��ازی و توسعه معادن 
کوچک، علی اصغر زاده، مدیر اکتش��اف ایمیدرو، حس��ام مقدم 

علی، معاون بهره برداری و اکتشاف ایمپاسکو حضور داشتند.

قائ��م مقام ایمیدرو تاکی��د کرد: طرح جامع 
گوهرسنگ ها به روز رسانی شود.

 ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، طرح 
مطالعاتی س��اخت کارخانه های اس��تیل کورد 
و آلومینی��وم فلوئوری��د در نشس��ت کمیت��ه 
س��رمایه گذاری این سازمان مورد بررسی قرار 

گرفت در این نشس��ت عباس نعیمی با بیان اینکه طرح 
تولید اس��تیل کورد با ظرفیت ۱۵ هزار تن مورد طراحی 
می شود، گفت: در صورت انجام عملیات اجرای این طرح 
مطابق برنامه زمان بندی ش��ده، بهره ب��رداری تجاری از 
طرح از س��ال ۱۴۰۲ ب��ا اس��تفاده از ۴۸ درصد ظرفیت 

عملی و راندمان کاری آغاز می شود. 
وی ادامه داد: در سال ۱۴۰۵ )پس از ۳ سال کارکرد( به 

حداکثر ظرفیت عملی و راندمان کاری می رسد.
مزایای�اجرای�طرح���

قائم مقام ایمیدرو همچنین به طرح س��اخت کارخانه 
آلومینیوم فلوئورید پودری، اش��اره ک��رد و اظهار کرد: از 
مزایای ایجاد این طرح می توان به رفع وابس��تگی به این 
محص��ول تا میزان ۲۰ درص��د داخل، افزایش عمر مفید 
الکترودها، کاهش مصرف برق در الکترولیز، بهبود کیفی 
در بازده��ی فرآین��د و ایجاد ارزش افزوده با تامین داخلی 

اشاره کرد.
وی تصریح کرد: از کاربردهای این محصول می توان به 
فرآیند الکترولیز آلومینیوم، صنایع نیمه هادی، شیشه و 

سرامیک، کاتالیست، رنگدانه و... نامبرد.
قائ��م مق��ام ایمی��درو همچنی��ن خواه��ان بررس��ی 

زیرس��اخت های مورد نیاز تولید این محصول 
شد.
تهیه�طرح�جامع�گوهرسنگ�ها��

در این نشست همچنین اقدامات انجام شده 
ایمی��درو در حوزه س��نگ های قیمتی و نیمه 
قیمتی مورد بررسی قرار گرفت. درحال حاضر 
کارگ��روه اجرایی بررس��ی و تصمیم گی��ری بهینه کردن 
صنع��ت گوهرس��نگ ها در ایران با راهب��ری ایمیدرو در 

حال فعالیت است.
تاکنون در این بخش، کمیته های تخصصی استراتژی، 
آم��وزش و پژوه��ش، تامین منابع مالی، ب��ازار و تجارت، 
اصلاح قوانین، اکتش��اف و اس��تخراج و آزمایشگاه مرجع 

تشکیل شده است.
در این جلس��ه تعیین راهکارهای تس��هیل صادرات و 
تعیی��ن بودجه برای گوهرس��نگ ها و وضعیت توازن در 
زنجی��ره فولاد و ظرفیت های س��رمایه گذاری با توجه به 

افق چشم انداز، مورد بررسی قرار گرفت.
این گزارش می افزاید، در نشست کمیته سرمایه گذاری 
ایمی��درو، عباس نعیمی قائم مق��ام ایمیدرو، امیر خرمی 
ش��اد معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو، محمد 
آقاجانلو معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع معدنی، 
وجی��ه الله جعف��ری مدیرعام��ل ش��رکت تهی��ه و تولید 
م��واد معدنی ایران، س��میه خلوصی مدی��ر برنامه ریزی 
و نظ��ارت راهب��ردی، عب��اس رنجبر مدیر زیرس��اخت 
 ایمی��درو و س��عید پیرمرادی مدیر دفت��ر صنایع معدنی 

حضور داشتند.

استاندار مرکزی گفت: سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور برای تولید ماش��ین آلات راهداری برای سازمان 
راهداری کش��ور در ش��رکت هپکو ۲۰۰ میلیارد تومان 

تامین اعتبار کرده است.
به گزارش ایس��نا، س��ید علی آق��ازاده درباره آخرین 
وضعیت شرکت هپکو اراک با بیان اینکه تلاش مجموعه 

اس��تان مرکزی انتقال شرکت از بخش خصوصی به بخش دولتی 
ب��ود ک��ه این امر محقق ش��د، افزود: به دلی��ل کمبود نقدینگی و 
مشکلات موجود این انتقال باید انجام می شد. ما خواهان واگذاری 
شرکت به یک بنگاه  اقتصادی بودیم که پس از پیگیری های بسیار 

واگذاری به سازمان تامین اجتماعی انجام شد.
وی با بیان اینکه قراردادهایی برای تولید ماش��ین آلات از ۶ ماه 
پیش آماده ش��ده است، اما درگیر تامین مالی و مباحث نقدینگی 
بود، گفت: پس از مذاکرات با وزیر راه و شهرس��ازی درحال حاضر 
۲۰۰ میلی��ارد توم��ان منابع مالی برای تولید ماش��ین آلات مورد 
سفارش سازمان راهداری از سوی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کش��ور تامین شده اس��ت که این رقم پیش پرداخت برای حدود 

۱۰۰دستگاه گریدر است.
آق��ازاده تصری��ح کرد: آنچه درحال حاضر مهم اس��ت مس��ئله 
مدیریت ش��رکت اس��ت چراکه هپکو به سازمان تامین اجتماعی 
واگذار ش��ده اس��ت و باید سازمان بنگاه را تحویل بگیرد و مستقر 
ش��ود و تکلی��ف مدیریت را روش��ن کند. البته فعلا با مش��کلات 
کارگری هم روبه رو هستیم چراکه حقوق خرداد و تیرماه پرداخت 

نشده است.
وی با تاکید بر اینکه واگذاری هپکو به سازمان تامین اجتماعی 
خوب اس��ت چراکه این س��ازمان بن��گاه داری را تجربه کرده و از 

نقدینگی خوبی هم برخوردار اس��ت، افزود: در جلس��ه 
هیات مدیره س��ازمان مصوب کرد که ۲۰میلیارد تومان 
به هپکو داده ش��ود که ۱۰میلی��ارد تومان برای حقوق 
معوق و ۱۰میلیارد تومان برای س��ایر نیازهای جاری و 

بازپرداخت سنوات است.
اس��تاندار مرکزی با بیان اینکه اگر این منابع مالی به 
ش��رکت تزریق ش��ود و قرارداد تولید ماش��ین آلات برای سازمان 
راهداری نیز فعال ش��ود، باید مدیری��ت جدید هپکو برنامه ریزی 
لازم را برای تولیدات داش��ته و وارد میدان ش��ود، گفت: به تازگی 
مذاکراتی با خانه معدن ایران نیز انجام شده است تا ماشین آلات 
معادن ایران برای تعمیر و بازس��ازی وارد هپکو شود و در مجموع 
اقداماتی از این دست برای افزایش ظرفیت تولید در هپکو در حال 

انجام است.
وی تصری��ح ک��رد: وظیفه اس��تان این نیس��ت که ش��رکت را 
مدیری��ت کن��د بلکه وظیفه رصد مش��کلات و ارائه راهکار قبل از 
وقوع بحران بر عهده اس��تان اس��ت و در ۲ س��ال اخیر این مهم 
پیگیری ش��ده و اج��ازه تعویق طولانی م��دت پرداخت حقوق را 
 نداده ای��م و ب��ه هر زحمت��ی بوده حقوق پرس��نل هپکو پرداخت 

شده است. 
اس��تاندار مرکزی با بیان اینکه روزی که در اس��تان حاضر شدم 
ب��ا معوق��ات ۷ ماهه در هپکو روبه رو بودیم ول��ی درنهایت میزان 
معوقات به ۲ ماه می رس��د، تاکید کرد: فردی که مدیریت شرکت 
را در دست دارد باید برنامه ریزی داشته باشد و درباره ساماندهی 
مس��ائل داخلی، کارگری و رونق تولید این ش��رکت اقدام کند و 
امیدواریم س��ازمان تامین اجتماع��ی بتواند این نقش را به خوبی 

بازی کند.

تاپایان�شهریور�انجام�می�شود
ورود�پهنه�کاشمر�و�بجستان�به�مرحله�صدور�پروانه�اکتشاف

تامین�اعتبار��۲۰۰میلیاردی�برای�تولید�ماشین�آلات�راهداری�در�هپکوبررسی�ساخت�کارخانه�های�استیل�کورد�و�آلومینیوم�فلوئورید

گروه معدن

انعق��اد تفاهمنام��ه مع��ادن کرمان ب��رای تامین 
زغال س��نگ صنایع معدنی کش��ور با هدف کاهش 
واردات ای��ن محص��ول گام��ی در جه��ت کاه��ش 
وابس��تگی به کالاه��ای خارجی، حمای��ت از تولید 

داخلی و در زمینه جهش تولید تلقی می شود.
به گزارش ایرنا، گرچه پیش از این تامین بخش��ی 
از زغال س��نگ معادن کشور به وسیله استان کرمان 
در ۳شهرستان زرند، کوهبنان و راور انجام می گرفته 
اما با توجه به نیاز معادن ذوب آهن کش��ور همچنان 
نیاز به زغال خارجی در کشور وجود داشت و در این 
زمینه در سال های گذشته شرکت معادن زغال سنگ 
کرم��ان به عنوان یکی از بزرگ ترین تامین کنندگان 
زغال سنگ کشور دست به برنامه های توسعه ای زده 
اس��ت. معادن زغال س��نگ برای تامین اعتبار مورد 
نیاز توس��عه معادن خ��ود زمینه ورود به تابلو بورس 
و تامی��ن مالی از طریق بازار س��رمایه را در دس��تور 
کار قرار داده اند که هم اکنون در آس��تانه تحقق این 
اتفاق بزرگ قرار داریم، همچنین این معادن علاوه بر 
تامین تجهیزات مورد نیاز برای توس��عه تولید خود 
برای استخراج زغال سنگ مکانیزه حرکت می کنند. 
همچنین معادن زغال سنگ کرمان در برنامه توسعه 
اکتش��افات معدنی دول��ت و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت قرار گرفته و در قالب پهنه معدنی توانسته اند 
ذخایر عظیمی از این محصول را در اس��تان کرمان 
کش��ف کنند که ای��ن ذخایر می تواند تا س��ال های 
بس��یاری نیاز کش��ور را تامین کند و زمینه کاهش 
وابس��تگی اقتصادی به خارج از کشور را فراهم آورد.  
آیی��ن انعق��اد تفاهمنامه بین ذوب آه��ن اصفهان و 
شرکت معادن زغال سنگ کرمان، نویدی امیدبخش 
از همکاری صنایع در زمینه رفع مشکلات اقتصادی 
کش��ور قلمداد می ش��ود که این آیین با حضور باقر 
نیک طبع، مدیرعامل ش��رکت معادن زغال س��نگ 
کرم��ان و هیات همراه و علی احمدیان رئیس هیات 
مدی��ره ذوب آه��ن و منصور ی��زدی زاده، مدیرعامل 
ای��ن ش��رکت با ه��دف تامین زغال س��نگ با توجه 
ب��ه ۲پارامت��ر کمی و کیف��ی به امضا رس��ید و این 
تفاهمنامه با توجه به س��طح تولیدات س��رآغازی بر 
تامی��ن نیاز داخلی با اس��تفاده از ظرفیت های درون 
کش��ور و پیش زمینه ای برای توس��عه معادن زغالی 

استان کرمان قلمداد می شود.

کاهش وابستگی به زغال سنگ خارجی
با�امضای�تفاهم�نامه�بین�ذوب�آهن�اصفهان�و�شرکت�زغال�سنگ�کرمان�کلید�خورد

سرمقاله

خبر

توس�عه�تامین�نیاز�داخلی�به�وسیله���
معادن�زغال�سنگ�کرمان

باقر نیک طب��ع، مدیرعامل ش��رکت معادن 
زغال س��نگ کرم��ان در ای��ن زمین��ه گف��ت: 
همکاری معادن زغال سنگ کرمان با ذوب آهن 
به س��ال ها پی��ش برمی گردد و ب��ا انعقاد این 
تفاهمنام��ه فص��ل جدیدی در هم��کاری این 

۲مجموعه رقم خورد.
وی اف��زود: کرمان به لح��اظ مواد معدنی به 
ویژه زغال س��نگ اس��تان برخورداری به شمار 
م��ی رود و ما برنامه داری��م  درصد زغال فعلی 
که ب��رای ذوب  آهن تامی��ن می کنیم را در فاز 
نخس��ت برنامه توس��عه خود، این میزان را به 

بالای ۴۰درصد برسانیم.
نیک طب��ع تصریح کرد: هدف این اس��ت که 
در میان مدت بهره برداری از معادن موجود را 
افزای��ش داده و در کوتاه مدت نیز روی کیفیت 
و تولید فعلی اقداماتی داشته باشیم تا واردات 

زغال سنگ به حداقل ممکن برسد.
مدیرعامل شرکت معادن زغال سنگ کرمان 
ادام��ه داد: این موضوع ارز بری کمتر را نصیب 
معادن ذوب آهن کشور کرده و برای معادن نیز 

افزایش تولید و به دنبال آن، امتیازات دیگر را 
ایجاد می کند.

ای��ن مقام مس��ئول بی��ان ک��رد: ذوب آهن 
اصفه��ان آغاز کننده اکتش��اف و اس��تخراج از 
معادن زغال س��نگ کش��ور ب��وده و همگان به 
این سابقه درخش��ان واقف هستند و امیدوارم 
در س��الی ک��ه از س��وی مقام معظ��م رهبری 
به عنوان جهش تولید نام گذاری ش��ده، بتوانیم 
با همدلی و هم افزایی بیش از پیش برای رشد 
 و اعت��لای کش��ور در جبه��ه تولی��د و اقتصاد 

گام برداریم.
تلاش�ذوب�آهن��برای�خودکفایی���

ش��رکت  مدیرعام��ل  ی��زدی زاده،  منص��ور 
در  کک  گف��ت:  نی��ز  اصفه��ان  ذوب آه��ن 
س��بد مواد اولی��ه این ش��رکت نقش بس��یار 
مهم��ی دارد و ب��ه همی��ن علت زغال س��نگ 
وی��ژه ای  اهمی��ت  از  م��ا  ب��رای   هم��واره 

برخوردار است.
س��هم  از  ۵۰درص��د  ح��دود  اف��زود:  وی 
قیمت تمام ش��ده ذوب آهن به زغال س��نگ و 
کک برمی گ��ردد و بخش��ی از آن را به ناچار 
 به دلی��ل به  دس��ت آوردن ترکیب مناس��ب 

وارد می کنی��م. ی��زدی زاده اف��زود: ام��روز 
زمینه ه��ای توس��عه همکاری با زغال س��نگ 
کرم��ان در بعد اکتش��افات و مع��ادن جدید 
ذوب آه��ن  آرزوی  و  داری��م  مد نظ��ر  را 
اصفهان این اس��ت، روزی برس��د ک��ه نیاز به 
واردات زغال س��نگ نداش��ته باش��یم و البته 
 ای��ن موضوع ه��م به ن��وع مع��ادن در ایران 

باز می گردد. 
اصفه��ان  ذوب آه��ن  ش��رکت  مدیرعام��ل 
از تش��کیل کارگروه��ی ب��رای پیگی��ری مفاد 
ای��ن تفاهمنام��ه خب��ر داد و گفت: ب��ا حضور 
نفرات��ی از طرفی��ن ق��رارداد به طور مس��تمر 
مف��اد این قرارداد پیگیری می ش��ود تا بتوانیم 
 در ب��ازه زمانی مناس��ب ب��ه نتیج��ه مطلوب 

دست یابیم.
ای��ن مق��ام مس��ئول تصری��ح ک��رد: نی��از 
زغال س��نگ ام��روز ذوب آه��ن ب��ا ۲ بات��ری 
کک س��ازی، حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن 
در سال است که تامین آن از داخل امکان پذیر 
نیست و در چارچوب این تفاهمنامه امیدواریم 
 وابس��تگی ای��ن ش��رکت ب��ه زغ��ال خارجی 

کاهش یابد.

توس�عه�۲.۵میلیارد�تنی�اکتش�افات���
معدنی�در�کرمان

مهدی حس��ین نژاد، رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان کرمان گفت: اس��تان 
کرمان در س��ال های گذش��ته برنامه توس��عه 
اکتش��افات معدن��ی را در قال��ب پهنه ه��ا به 
عن��وان اقدام��ی مطل��وب آغاز ک��رد و در این 
زمینه ۲۵پهنه را تعری��ف کردیم که ۲۸ هزار 
کیلومتر از مس��احت اس��تان را شامل می شد.

ماحص��ل  داد:  ادام��ه  حس��ینی نژاد  مه��دی 
سیاست اکتش��افات در قالب پهنه های معدنی 
و اکتشافات تکمیلی واحدهای معدنی، افزایش 
۲.۵میلیارد تنی ذخایر قطعی اثبات ش��ده در 
حوزه مس و سنگ آهن در استان محقق شده 
ک��ه ذخایر ما را از ۵.۸ میلیارد تن به ۸میلیارد 

تن افزایش داده است.
وی اظهار ک��رد: دولت تدبیر و امید با توجه 
وی��ژه به رفع چالش های حوزه صنایع و معادن 
زمینه کاهش وابس��تگی به خارج از کش��ور و 
جایگزینی م��واد معدنی از جمله زغال س��نگ 
به جای نف��ت را فراهم می کند ک��ه این امر با 
تکمیل زنجی��ره ارزش اف��زوده و جهش تولید 
می تواند به توس��عه یافتگی کش��ور و اس��تان 

پهناور کرمان ختم شود.
حس��ین نژاد با بیان اینکه معادن اسفندقه و 
زغال س��نگ با وجود برنامه ریزی هنوز صنایع 
فرآوری ندارند عنوان ک��رد: یکی از محورها و 
برنامه ریزی دولت در سال جهش تولید توسعه 
صنای��ع ف��راوری در کرمان به عنوان بهش��ت 
مع��ادن ایران اس��ت و در این زمینه توس��عه 
معادن زغال سنگ کرمان نیز پیگیری می شود.

دول��ت تدبی��ر و امید با هم��کاری صنایع و 
مع��ادن و بخش خصوصی با ی��ک برنامه ریزی 
هدفمند در زمینه توس��عه اکتشافات معدنی، 
علاوه ب��ر تامین خوراک مع��ادن زمینه کاهش 
از  اس��تفاده  و  ص��ادرات  افزای��ش  و  واردات 
ظرفیت ه��ای داخلی برای تامی��ن مواد اولیه و 
انرژی مورد نیاز معادن کش��ور را در دستور کار 
قرار داده که این ام��ر در صورت تحقق ضمن 
کاهش فشار تحریم ها و ارزبری، موجب توسعه 
اقتصادی و جهش تولید در کش��ور می شود و 
برای تحقق این امر تمامی ظرفیت های داخلی 

به ویژه صنایع و معادن بهره گرفته می شود.
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کارخانه فرآوری سنگ آهن هماتیتی در حد حرف باقی ماند! گسترش تعطیلی معادن با دریافت عوارض صادراتی 
مدیرعامل ش��رکت صنایع معدنی ش��هاب 
س��نگ گفت: شرایط رکود اقتصادی، رکود در 
صنعت ساخت وس��از بی��ش از بقیه بخش ها به 
چش��م می خوردو از آنجایی ک��ه این صنعت، 
وابس��تگی ش��دیدی به موادمعدن��ی همچون 
سنگ های تزئینی دارد، در شرایط فعلی کرونا 

کار را برای ادامه فعالیت معادن سخت تر کرده و عوارض 
صادرات��ی نی��ز تاثیر صدچندان بر ع��دم بهره وری از این 

معادن داشته است.
به گزارش ایراسین، حسین نکاحی اظهار کرد: درست 
است که عوارض صادراتی حاصل از سنگ صادراتی رقم 
بالایی را به خود اختصاص نمی دهد و اثرگذاری چندانی 
بر درآمد دولت ندارد، اما باعث از بین رفتن موقعیت های 
شغلی فراوان در این صنعت می شود و به جرات می توان 

گفت که تاثیر ۱۰برابری روی تعطیلی معادن دارد.
وی اف��زود: س��نگ های س��اختمانی ب��ا رکود ب��ازار و 
ش��رایط داخلی کشور ارتباط بسیاری دارند و مانند دیگر 
موادمعدنی که حتی در ش��رایط بحرانی کش��ور شرایط 
مناسبی دارند، نیست. برای مثال با توجه به اینکه فولاد 
به عنوان یکی از ش��اخص های توس��عه در هر کش��وری 
مطرح می ش��ود در ایران نیز شاهدیم این صنعت با رشد 
همراه بوده و کمتر تحت تاثیر ش��رایط اقتصادی کش��ور 
قرار می گیرد. به گفته نکاحی در ش��رایط فعلی که کرونا 
نیز در کش��ور ش��روع پیدا کرده بازار س��نگ تزئینی به 
شدت کاهش یافته و بسیاری از معادن به سمت تعطیلی 
رفته اند. از س��وی دیگر معادن سنگ تزئینی مانند دیگر 
مواد معدنی نیس��تند و ش��رایط برای آنها متفاوت است. 
چراک��ه س��نگ تزئین��ی به ص��ورت س��لیقه ای از طرف 
خری��داران انتخاب و خریداری می ش��ود اما برای س��ایر 
مواد معدنی ش��رایط به گونه ای دیگر اس��ت. برای مثال 
فرق��ی ندارد که تولید مواد معدنی همچون س��نگ آهن، 
س��رب و روی و... در کدام معدن انجام شود. زیرا خریدار 
مش��خصات فن��ی مورد نظر خود را ب��ه تولید کننده ارائه 
ک��رده و محصول خود را دریافت می کند، اما در س��نگ 
ساختمانی بیشتر بحث سلیقه مطرح است. به این ترتیب 
که تولید کننده س��نگ تزئینی س��ال ها طول می کشد تا 
بازار فروش خود را پیدا کرده و مطابق با سلایق خریداران 

سنگ را به فروش می رساند.

مدیرعامل ش��رکت صنایع معدنی ش��هاب 
س��نگ ادام��ه داد: در ای��ن میان مش��کلاتی 
همچون وضع عوارض صادراتی باعث می شود 
ت��ا صادرکننده بازارهای ه��دف را که با تلاش 
ف��راوان ب��ه  دس��ت آورده از دس��ت بدهد و از 
آنجایی که در بس��یاری از موارد ممکن اس��ت 
این س��نگ مورد علاقه و درخواس��ت بازار داخلی نباشد 

ضرر و زیان بالایی را به تولیدکننده تحمیل می کند.
نکاحی افزود: این موضوعی اس��ت که باید مورد توجه 
مس��ئولان دولتی قرار بگی��رد. بنابراین اگر قانون گذاران 
همچ��ون یک مجری کار و تولید کنن��ده به موضوع نگاه 
کنند، با مشکلات صادرات آشنا خواهند شد و تصمیمات 
منطقی ت��ری برای ص��ادرات محصولات معدنی کش��ور 

خواهند گرفت.
وی ادام��ه داد: در ش��رایط فعل��ی کرون��ا در کش��ور 
ش��یوع پیدا ک��رده اگر عوارض صادراتی وجود نداش��ت 
ی��ا کاهش می یاف��ت، اوضاع برای صنعت س��نگ بهبود 
پی��دا می ک��رد. درحال حاضر بس��یاری از ش��رکت های 
ب��زرگ مجبور ش��دند میزان تولید خ��ود را تا ۵۰ درصد 
ظرفی��ت کاهش دهند زیرا تولید در ش��رایط فعلی که با 
 س��ختی های بسیاری همراه است از توجیه اقتصادی هم 
برخوردار نیس��ت. به گفته وی، در شرایط فعلی که کرونا 
همه چی��ز را تحت تاثیر قرار داده، ع��وارض صادراتی نیز 
اثرگذاری بسیار بیشتری بر صنعت سنگ کشور گذاشته 
و منج��ر به برهم خوردن ش��رایط ش��ده اس��ت. چراکه 
عوارض صادراتی برای تنها برای آن دس��ته از س��نگ ها 
ک��ه قیم��ت بالای��ی دارد، می تواند ص��ادرات را با صرفه 
همراه کند، اما برای بخش عمده ای از معادن سنگ های 
س��اختمانی کش��ور که در سطح متوس��ط هستند، این 
 ع��وارض بش��دت تاثیر گ��ذار ب��وده و صادرات ش��ان را 
سخت می کند. به گفته مدیرعامل شرکت صنایع معدنی 
ش��هاب سنگ، برای بهتر شدن ش��رایط حاکم بر بازار و 
همچنی��ن معادن س��نگ تزئینی، ب��رای مدتی می توان 
ع��وارض را صف��ر و یا کاه��ش داد و در ش��رایط بحرانی 
تصمیمات اس��تراتژیک گرفت. همچنی��ن یکی از موارد 
مهم دیگری که باید به آن توجه شود درباره نحوه دریافت 
حقوق دولتی از معادن اس��ت که بای��د مورد تجدید نظر 

قرار گیرد.

بهره ب��ردار معدن س��نگ آهن اردان هرمزگان گف��ت: قرار بود با 
تجمی��ع معادن هماتیتی س��نگ آهن در اس��تان هرم��زگان، یک 
کارخانه فرآوری س��اخته ش��ود و فعال س��ازی معادن را به ارمغان 
آورد. ام��ا با گذش��ت چندین ماه، هنوز در عم��ل اتفاقی نیفتاده و 

ساخت این کارخانه در حد حرف باقی مانده است.
محمود چلبیانی در گفت وگو با فلزات آنلاین اظهار کرد: قرار بود 
تا اواس��ط امسال، ضرایب قیمت گذاری سنگ آهن بر اساس شمش 
فولاد خوزس��تان تغییر کند که این موضوع منتفی ش��د. بنابراین 
نمی توان انتظار تغییر ش��رایط برای معادن کوچک س��نگ آهن به 
ویژه هماتیتی داشت. وی افزود: از آنجا که ذخایر معدن سنگ آهن 
اردان از نوع هماتیتی اس��ت، بنابراین مشتری چندانی ندارد و تنها 
مصرف کننده این نوع س��نگ آهن در کشور، صنعت سیمان است. 
از این رو تنها فروش داخلی داریم که آن هم در ش��رایط کنونی به 
سختی انجام می شود. درحال حاضر، تولیدات معدن به دلیل کاهش 
خرید مش��تریان، دپو شده و معمولا فروش نمی رود. همچنین این 
نوع سنگ آهن به دلیل پایین بودن عیار آن، معمولا مورد استقبال 
تولیدکنن��دگان فولاد قرار نمی گیرد. بهره بردار معدن س��نگ آهن 
اردان هرمزگان اضافه کرد: عیار س��نگ آهن هماتیتی در معدن ما 
به طور متوس��ط ۴۰ تا ۴۲درصد است. در گذشته فروش بیشتری 
داش��تیم و حتی برخی از مش��تریان، س��نگ آهن را برای صادرات 
خریداری می کردند. البته این نوع سنگ آهن برای استفاده در سایر 
صنایع به ویژه فولاد، نیازمند ساخت کارخانه فرآوری و تبدیل آن به 
کنسانتره است. این امر نه تنها ارزش سنگ آهن هماتیتی را افزایش 
می ده��د، بلکه باعث ایجاد یک منبع جدی��د برای صنایع فولادی 
خواهد شد. وی نسبت به عدم توجه به سنگ آهن هماتیتی این گونه 
گلایه کرد: قرار بود یک کارخانه فرآوری س��نگ آهن هماتیتی در 
استان هرمزگان با کمک همه معدن داران این استان که معادن آنها 
نیز هماتیتی است، ساخت شود اما تنها در حد حرف و شعار مانده و 

هیچ اقدام قابل ذکری انجام نشده است.
تجمی�ع مع�ادن با س�اخت یک کارخان�ه فرآوری  �

سنگ آهن
چلبیانی خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر، ده ها معدن سنگ آهن 
هماتیتی در کشور و به ویژه استان هرمزگان وجود دارند که نیازمند 
توجه هس��تند. به ویژه آنکه در س��ال های اخیر این معادن بیش��تر 
کاهش ش��دید تولید را تجربه کرده اند یا بعضا تعطیل ش��ده اند. در 
عین حال، گندله س��ازی مادکوش که اخیرا به بهره برداری رسیده، 
در بندرعباس قرار دارد و ش��دیدا از کمبود مواد اولیه رنج می برد. 
در صورتی که یک کارخانه کنسانتره در نزدیکی معادن سنگ آهن 

هماتیتی س��اخته ش��ود، تمام ذخایر معادن استان هرمزگان قابل 
استحصال خواهد بود. بهره بردار معدن اردان هرمزگان تصریح کرد: 
عیار معادن سنگ آهن هرمزگان بیشتر در یک محدوده معین یعنی 
۴۰ تا ۵۰ درصد اس��ت و خوش��بختانه نوس��ان زیادی ندارند. نکته 
مهم دیگر این است که عمده ذخایر سنگ آهن هرمزگان برداشت 
نشده اند و به عمق نرفته اند. در صورتی که با برداشت از این معادن 
به عمق برویم، به طور حتم عیار س��نگ آهن افزایش خواهد یافت 
و به ذخایر کیفی بهتری خواهیم رس��ید اما باید برداش��ت از ذخایر 
س��طحی اتفاق بیفتد تا به عمق برس��یم. چلبیانی تاکید کرد: اگر 
در ش��رایط کنونی به معادن غیر فعال س��نگ آهن استان هرمزگان 
کمک و این معادن به  تدریج در چرخه تولید قرار گیرند؛ به طوری 
که مش��تری ثابت و خریداری مطمئن داش��ته باشند، ضمن فعال 
شدن همه معادن و ایجاد اشتغال در استان هرمزگان، منابع جدید 
سنگ آهن در اختیار صنعت فولاد کشور قرار خواهد گرفت. وی با 
اش��اره به وضعیت صنعت فولاد کشور، بیان کرد: در شرایط کنونی 
کمبود سنگ آهن یکی از مهم ترین چالش های صنعت فولاد است 
و فعال س��ازی معادن این چنینی کمک شایانی به افزایش مطمئن 
ذخایر کش��ور خواهد کرد. ضمن اینکه کش��ور ما تحریم ش��ده و 
بس��یاری از صنای��ع قادر به واردات محص��ولات فولادی به صورت 
انبوه برای تامین نیازهای خود نیستند و تنها راه  آن تولید و تامین 
داخلی اس��ت. از این رو، توجه به ذخایر سنگ  آهن داخلی می تواند 

منابع مطمئنی را برای صنعت فولاد کشور فراهم کند.
بانک ها پروانه بهره برداری را به عنوان وثیقه قبول  �

نمی  کنند
بهره ب��ردار مع��دن اردان هرمزگان درباره کمک ه��ای دولت به 
مع��دن داران س��نگ آهن، عنوان کرد: یکی از راه های فعال س��ازی 
معادن، ارائه وام های ارزان و با بهره به نسبت پایین به بهره برداران 
معادن س��نگ آهن اس��ت. با اینکه دولت ارائه وام ارزان را به معادن 
مقرر کرده اس��ت، هنگامی که بهره بردار به بانک مراجعه می کند، 
نخستین چیزی که بانک برای ارائه وام طلب می کند، وثیقه ملکی 
مطمئن اس��ت. چلبیانی ادامه داد: با اینک��ه در پروانه بهره برداری 
معدن قید شده است که از آن می توان به عنوان یک وثیقه مطمئن 
بانکی اس��تفاده کرد اما متاس��فانه هیچ بانکی پروانه بهره برداری را 
ب��ه عنوان وثیقه بانکی قب��ول نمی کند. بهره بردار برای احداث یک 
سنگ شکن ساده، نیازمند بیش از ۳۰۰ میلیارد ریال وام بانکی است 
و باید برای این میزان وام، به همین اندازه وثیقه ملکی به بانک ارائه 
دهد اما قطعا هیچ یک از بهره برداران و معدن داران در شرایط کنونی 

قادر به ارائه چنین وثیقه ای به بانک نیستند.

نمایش معدنی ها در بلاتکلیفی
IMEX   2021 سنگ اندازی کرونا در برگزاری نمایشگاه

 تقدیر مدیر
 HSEE گهرزمین از 

آزمایشگاه کرونا سیرجان

شجاع الدین گلسرخی، مدیر HSEE شرکت 
گهرزمی��ن به هم��راه تیم بهداش��ت حرفه ای 
این ش��رکت ب��ا حض��ور در محل آزمایش��گاه 
مولکول��ی )کرون��ا( دانش��کده علوم پزش��کی 
 سیرجان از پرس��نل زحمتکش این آزمایشگاه 

تقدیر کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی گهرزمین، وی 
با بیان اینکه پرس��نل آزمایش��گاه ب��ه عنوان 
مدافع��ان خط مقدم در مب��ارزه با این ویروس 
منح��وس به ش��مار می روند عن��وان کرد: این 
کارکن��ان همانند سنگرس��ازان بی س��نگر در 
 دوران 8س��ال دفاع مقدس از س��لامت جامعه 

پاسداری می کنند.
گلس��رخی در ادامه با اش��اره ب��ه همکاری 
بس��یارخوب محم��دی، رئی��س دانش��کده و 
همچنی��ن رفعت��ی، مس��ئول این آزمایش��گاه 
و س��ایر همکاران ش��ان با ش��رکت سنگ آهن 
گهرزمی��ن در زمین��ه شناس��ایی، کنت��رل و 
پیش��گیری از این بیماری، با اهداء لوح تقدیر 
 از تلاش ها و زحمات بی ش��ائبه آن��ان تقدیر و 

تشکر کرد.

اس��تاندار یزد ب��ا حضور در مجتمع آهن و فولاد س��رمد 
ابرک��وه از بخش های مختلف این مجتم��ع بازدید کرد و از 

نزدیک در جریان روند فعالیت این واحدها قرار گرفت.
ب��ه گزارش مهر، محمدعلی طالب��ی در این بازدید ضمن 
تقدیر از دوراندیش��ی و ایده های توس��عه بخش مدیرعامل 
مجتم��ع معدن��ی و صنعت��ی چادرملو، حمایت خ��ود را از 
طرح ها و برنامه های توسعه ای شرکت چادرملو و مدیرعامل 

آن اعلام کرد.
وی افزود: در ش��رایط کنونی کش��ور ما نی��از به فعالیت 
بی��ش از پیش صنایع دارد و مطمئن هس��تیم با نگاه بلند 

مدیران این صنعت، در آینده نزدیک اس��تان یزد به یکی از 
قطب های مهم فولاد کشور تبدیل می شود.

ناص��ر تقی زاده، مدیرعامل چادرمل��و نیز در این بازدید با 
اش��اره به طرح ه��ای کوتاه و بلندم��دت چادرملو در زمینه 
رش��د اقتصادی منطقه و توس��عه فراگیر در این استان، از 
استاندار و مس��ئولان یزد بابت حمایت های بی دریغ و مؤثر 
آنها قدردانی کرد. وی بر عزم چادرملو در زمینه بهره برداری 
از منابع جدید سنگ  آهن و ایجاد واحدهای صنعتی مکمل 
صنعت فولاد تاکید و اظهار امیدواری کرد: با تداوم همدلی 
و همراهی مدیران و مس��ئولان اس��تان یزد، این چشم انداز 

روش��ن در منطقه محقق ش��ود تا علاوه بر ایجاد اش��تغال 
مول��د، گام��ی در زمینه رونق اقتص��ادی و جهش تولید در 
صنعت فولاد کش��ور برداشته ش��ود. مجتمع آهن و فولاد 
س��رمد ابرکوه که ۶۵ درصد از س��هام آن متعلق به شرکت 
چادرملو است، مش��تمل بر کارخانه نورد با ظرفیت سالانه 
۴۵۰ ه��زار تن انواع میلگرد و کارخانه ش��مش فولادی به 
ظرفیت س��الانه ۶۵۰ هزار تن است که در مرحله ساخت و 
تجهیز اس��ت. همچنین راه اندازی خط تولید کلاف فولادی 
این مجتمع نیز از جمله طرح های توسعه این مجتمع است 
که م��ورد بازدید ق��رار گرفت. این مجتمع در شهرس��تان 

ابرکوه و در فاصله ۲۷۰ کیلومتری جنوب غربی استان یزد 
واقع شده است.

عزم چادرملو در راستای بهره برداری از منابع جدید سنگ آهن 

مسعود رمضانی
خبرنگار 

چندی پیش امیراس��ماعیل شاهس��وارانی، 
مدیر حوزه ریاس��ت س��ازمان نظام مهندسی 
مع��دن در حاش��یه آیین امض��ای تفاهمنامه 
هم��کاری بی��ن معاون��ت علم��ی و فن��اوری 
ریاس��ت جمهوری و س��ازمان نظام مهندسی 
معدن ایران از برگزاری نخس��تین نمایش��گاه 
معدن��ی  صنای��ع  و  مع��دن   بین الملل��ی 
)IMEX 2021( در آین��ده ای نزدیک از 
سوی س��ازمان نظام مهندسی معدن خبرداد. 
در همین ارتباط »روزگارمعدن« گفت وگویی 
با تقی نبئی، رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن ترتیب داده  است که در ادامه می خوانید:

قوانین معدنی در کشور مشکل  دارند. به طور مثال، 
8۲ هزار مقرره وجود دارد که تکراری، متضاد یا مبهم 
هس��تند. در این بین، تعابیر و تفس��یرهای مختلفی 
می توان از آنها برداش��ت کرد. در چند سال گذشته، 
وزارت اقتص��اد و دارایی کارگروهی را تش��کیل داده 
ت��ا به عنوان هیات مقررات زدایی عم��ل  کند و بتواند 
قوانین را شناس��ایی، اصلاح یا ح��ذف کند. در طول 
این مدت، حدود۲۵۰۰ مقرره در هیات مقررات زدایی 
وزارت اقتصاد و دارایی بررس��ی  شده که از این تعداد 
۷۰۰ مورد اصلاح  ش��ده اند، اما متاس��فانه بنا به گفته 
وزیر اقتصاد بیش از ۹۰ درصد مقرره های اصلاح شده 

را سازمان ها اجرا نکرده اند. 
در حال  حاضر، تعریفی که در قانون از خام فروشی 
 ش��ده، عبارت س��اده ای اس��ت. در این تعریف قانون 
دس��ت دولت را باز گذاشته تا عوارض وضع کند. یک 
قان��ون مواد خام را تعریف ک��رده که در آن آمده اگر 
تغییراتی در مواد معدنی به لحاظ شیمیایی و فیزیکی 
ایجاد کنیم آن ماده دیگر ماده خام به شمار نمی آید؛ 
بنابراین با این تعریف س��نگ آهن و سنگ های کوپ 
س��اختمانی دیگر سنگ خام نیس��تند، این در حالی 
اس��ت که دولت بر کنسانتره سنگ آهن هم به عنوان 

ماده خام عوارض می بندد. 
ب��ه این ترتیب، جایی ماده  قانونی را تعریف و جای 
دیگر آن را نقض می کنیم. از س��وی دیگر، می بینیم 
ماده  قانونی دیگری وضع ش��ده ک��ه در آن ابهام هایی 
وج��ود دارد و در آن ب��ه محصولاتی ب��ا ارزش افزوده 
پایین اش��اره  شده اس��ت. حال آنکه مشخص نیست 
ارزش افزوده پایین به چه معنی اس��ت. پرس��ش این 
است که سنگ آهن و کنسانتره آیا ارزش افزوده پایین 
دارند؟ به این ترتیب دست دولت برای اینکه بر گندله، 
فولاد و... عوارض وضع کند، باز اس��ت، این در حالی 
اس��ت که بای��د به جای وضع ع��وارض، فضایی ایجاد 
کنیم ک��ه ماده معدنی به کالای با ارزش افزوده بالاتر 
تبدیل  ش��ود تا صاحبان س��رمایه به س��رمایه گذاری 

ترغیب شوند.
البته کمیس��یون معادن اتاق ای��ران درباره اصلاح 
قوانی��ن اقدامات��ی را انجام داده اس��ت؛ به طور مثال، 
ما در کمیس��یون معادن اتاق بازرگانی ایران، بررسی 
قوانی��ن را جزو برنامه های خ��ود قرار داده ایم. در این 
جلسات بررسی می کنیم قوانینی که تکراری هستند، 
حذف ش��وند و آنهایی که ابهام دارند، شفاف  شوند تا 

تکلیف شان مشخص شود. 

یادداشت

خبر

بهرام شکوری  
  رئیس کمیسیون معادن 
و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران

 قوانین ضد و نقیض
در معدن

رویدادی با مدیریت س�ازمان نظام  �
مهندسی معدن

نبئ��ی در ارتباط با برگزاری 
نمایش��گاه  نخس��تین 
بین المللی مع��دن و صنایع 
 IMEX  2021 معدنی 
گف��ت: ای��ن روی��داد برای 
ب��ا مدیری��ت  نخس��تین بار 
سازمان نظام  مهندسی برگزار می شود و باید گفت 
که س��ازمان نظام مهندس��ی در مدیریت دوره های 
قبلی این نمایش��گاه  نقشی نداشته است. وی ادامه 
داد: برگزاری دوره های قبلی آن با اس��تقبال خوبی 
هم��راه بوده اس��ت و این رویداد ب��ا حضور فعالان 
بین المللی برگزار می ش��ود. در این نمایش��گاه قرار 
است تا بیشتر جنبه های فنی و مهندسی معادن در 

معرض بازدیدکنندگان قرار بگیرد.

کرونا زمان برگزاری نمایش�گاه را تغییر  �
داده است

رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن در ارتباط با 

زم��ان برگزاری این روی��داد معدنی گفت: اولویت ما 
برای برپایی نمایش��گاه پاییز امس��ال بود که با توجه 
به مش��کلات ناش��ی از همه گیری کرونا و بلاتکلیفی 

در برپایی آن فعلا نتوانستیم تاریخ مشخصی را برای 
ای��ن رویداد تعیین کنیم. امیدواریم تا پایان امس��ال 
این نمایشگاه را برگزار کنیم و در صورتی که شرایط 
آن مهی��ا نبود اوایل س��ال آینده برگزار خواهد ش��د 
ضم��ن اینکه درحال حاضر نی��ز آمادگی برگزاری آن 

وجود دارد.
حضور شرکت های خارجی در رویداد  �

IMEX 2021
وی درباره حضور ش��رکت های خارجی در این 
نمایش��گاه گفت: به دلیل اینکه زمان قطعی این 
نمایش��گاه مشخص نیست درخواست های قطعی 

واصل نش��ده و درحال حاضر بر اس��اس مذاکرات 
اولی��ه انجام ش��ده ش��رکت هایی از کش��ورهایی 
روسیه، استرالیا، افریقای جنوبی و چند شرکت از 
کش��ورهای اروپایی و منطقه ای نظیر ترکیه برای 
حضور در این نمایش��گاه اع��لام آمادگی کرده اند 
ک��ه با توجه ب��ه نامعلوم بودن زم��ان قطعی این 
 نمایشگاه ممکن اس��ت در این ترکیب تغییراتی 
ایجاد شود.  نبئی در پاسخ به این سوال که مکان 
برگزاری نمایشگاه مشخص شده یا نه تصریح کرد: 
با توجه به ش��رایط موجود کرونا و قطعی نشدن 
زمان آن هنوز مکان برگزاری و متراژ نمایش��گاه 
نیز مش��خص نیس��ت و این در حالی اس��ت که 
رایزنی هایی در همین ارتباط انجام شده و برنامه 
کلی برای برپایی آن نیز انجام شده و این سازمان 
 تنها ۲ماه فرصت نیاز دارد تا هماهنگی  های لازم را 

انجام دهد.
ب�ه  � داخل�ی  توانمندی ه�ای  ارائ�ه 

شرکت کنندگان خارجی
رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن در ارتباط با 
اه��داف برپایی این روی��داد معدنی اظهارکرد: هدف 
از برگزاری این نمایش��گاه بیشتر ارائه پیشرفت های 
فناوری در علوم اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری مواد 
معدنی و مخصوصا بخش مهندسی معدنی و تجهیزات 
دانش بنی��ان و ارائه نمایش توانمندی های داخلی به 
ش��رکت کنندگان خارجی و آشنایی بازدیدکنندگان 
 داخلی با دانش پیشرفته و به روز شرکت های خارجی 
خواه��د ب��ود.  نبئ��ی در پایان گفت: س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن در برنامه های امسال خود به دنبال 
جهش تولید در بخش معدن و صنایع معدنی اس��ت. 
و این س��ازمان ب��ا توجه به فنی ب��ودن آن به دنبال 
جه��ش تولی��د در بخش کیفی اس��ت و آن را دنبال 
خواهد کرد و این در حالی است که بخش های دیگر 
در بح��ث جه��ش تولید به دنبال کمی��ت آن بوده و 

حرکت می کنند.

شرکت هایی از کشورهایی روسیه، استرالیا، افریقای جنوبی 
و چند شرکت از کشورهای اروپایی و منطقه ای نظیر ترکیه 

برای حضور در این نمایشگاه اعلام آمادگی کرده اند که با 
توجه به نامعلوم بودن زمان قطعی این نمایشگاه ممکن است 

در این ترکیب تغییراتی ایجاد شود
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آمار تولید کنسانتره زغال س��نگ در دوره 3ماهه نخست 
امسال گویای دستیابی به حدود ۲۰ درصد برنامه پیش بینی 
شده در این زمینه است تا آنجا که تولید زغال سنگ در این 

مدت به بیش از 3۴۰ هزار تن بالغ می شود.
به گزارش خبرگزاری شبس��تان، برپای��ه داده های آماری 
وزارت صنع��ت، می��زان کنس��انتره زغال س��نگ در 3ماهه 
ابتدای��ی پارس��ال برابر ب��ا 3۵۵.۸هزار تن بود که امس��ال 
۴.۴درصد افت دارد با این حال تولید زغال سنگ در 3ماهه 
اول امس��ال ۲۰درصد برنامه پیش بینی شده تولید را برای 
س��ال۹۹ محقق کرده است. همچنین آمارها نشان می دهد 
که سال گذشته میزان تولید زغال سنگ موردنیاز به میزان 
۶۴ درص��د نیاز ب��ود و بقیه از محل واردات تامین ش��د تا 
آنج��ا که از مجم��وع ۲.۵ میلیون تن زغال س��نگ مورد نیاز 
در س��ال ۹۸، بالغ ب��ر ۱.۶ میلیون تن از مح��ل تولید داخل 

تامین شد.
4حوزه اصلی زغال  سنگ کشور  �

اکنون کارخان��ه ذوب آهن اصفه��ان مصرف کننده اصلی 
زغال س��نگ تولیدی است و مس��ئولان این کارخانه میزان 
نیاز س��الانه خود را بالغ بر یک میلیون و ۶۰۰هزار تن ذکر 
کرده اند. س��ال گذش��ته بیش از ۷۰۰ هزار تن کنس��انتره 
زغال س��نگ از سوی واحد های تولیدی برای مبادی مصرف 

ارسال شده بود. 
ب��رآورد ش��ده ب��ا توجه ب��ه رون��د مصرف زغال س��نگ 
کوره بلن��د( ح��دود  فولاد س��ازی  ) واحد ه��ای  در کش��ور 
۴میلی��ون ت��ن زغال س��نگ س��الانه م��ورد نی��از اس��ت.  

کارشناس��ان صنعت زغال س��نگ کش��ور ب��رآورد کرده اند 
می��زان تولید ای��ن بخش ب��ا حمایت ه��ای وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت ب��ا برنامه ری��زی لازم ب��ه ۱۰میلیون تن 
 خواهد رس��ید که از این رق��م پنج میلیون تن کنس��انتره 

حاصل می شود.
ذخیره قطعی یک میلیارد تنی �

مطالع��ات زمین شناس��ی حاکی اس��ت ک��ه اکنون یک 
میلیارد تن ذخیره قطعی زغال س��نگ در کشور وجود دارد 
و برنامه های اکتشافی در دست اجرا می تواند، میزان ذخایر 

را افزایش دهد. 
س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن وصنایع معدنی ایران 
) ایمیدرو( پیش از این آمار داد که برنامه های اکتش��افی در 
دولت های یازدهم و دوازدهم تا پایان س��ال ۹۸ میزان 3۴۵ 
میلیون تن ذخیره جدید زغال کک ش��و )  برای فولاد سازی( 
به دست آمد، ضمن اینکه ۲۲۰ میلیون تن هم زغال حرارتی 

به ذخایر کشور افزوده شده است. 

میزان قبلی زغال کک ش��و ۷۵۲ میلیون تن ثبت ش��ده 
بود، اکنون به یک میلیارد و ۹۷ میلیون تن رس��یده و زغال 
حرارت��ی ه��م از ۴۱۰ میلیون تن، اکن��ون ۶3۰ میلیون تن 

ثبت شده است.
آذرم��اه س��ال ۹۷ پ��س از مدت ه��ا بحث و بررس��ی در 
م��ورد ش��یوه قیمت گذاری زغال س��نگ که هم��واره مورد 
نارضایت��ی تولید کنندگان ب��ود، به فرمولی م��ورد رضایت 
بین تولید کنن��دگان ) انجمن زغال س��نگ( و مصرف کننده 

)ذوب آهن اصفهان( رسیدند. 
برابر فرمول تعیین شده قیمت خرید زغال سنگ بر مبنای 
۲۶.۵درصد قیمت شمش فولاد خوزستان در بورس کالا بر 
مبنای مشخصات فنی مورد توافق بین ذوب آهن اصفهان و 

انجمن زغال سنگ ایران به تصویب رسید. 
تولید کنن��دگان اکنون بار دیگر موضوع بازنگری نس��بت 
به نرخ را با توجه به رش��د قیمت فولاد خواس��تار ش��ده اند.
تازه ترین آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت گویای آن 
اس��ت که بیش از ۵هزار و ۶۰۰ معدن فعال در سطح کشور 
وجود دارد که تعداد ۱۱۵ معدن مربوط به زغال سنگ است 
و س��هم اشتغال بیش از ۱۷ هزار نفری را به خود اختصاص 

داده اند. 
ظرفیت زغال س��نگ کشور در س��ال گذشته سه میلیون 
و ۴۰۰ ه��زار تن اعلام ش��د، میزان تولی��د هم یک میلیون 
و ۸۰۰ ه��زار تن کنس��انتره برآورده ش��ده و در س��ال ۹۷ 
 ه��م به می��زان ی��ک میلی��ون و ۵۰۰ هزار تن کنس��انتره

 تولید شد.

سازمان  معاون 
تعزیرات حکومتی 
گف��ت:  کش��ور 
در صورت��ی ک��ه 
ب��ازار  در  دول��ت 
محص��ولات  آزاد 
س��قف  ف��ولادی 

قیمت��ی برای این محصولات مانن��د ورقه های فولادی تعیین 
کند، س��ازمان تعزیرات می تواند ورود کند و با گرانفروشی ها 

در این موارد مقابله کند.
محمدعلی اسفنانی پیرامون مسئله تخلفات گرانفروشی در 
ب��ازار آزاد محصولات فولادی از جمله ورقه های فولاد، به بازار 
نیوز گفت: برخ��ی کالاهایی که مصوب می ش��وند در بورس 
عرضه شوند، قیمت نهایی هم بر اساس عرضه و تقاضا در این 

بازار تعیین می شود.
به همی��ن دلیل امکان ورود تعزیرات ب��رای برخورد وجود 
ندارد اما اگر سقف قیمتی برای آن مشخص شود ما می توانیم 

وارد آن موضوع شویم.
معاون س��ازمان تعزیرات در پای��ان تاکید کرد که مبارزه با 
گرانفروش��ی در ب��ازار آزاد فولاد در دس��تور کار تعزیرات قرار 

خواهد گرفت.
گفتنی اس��ت؛ برخی فعالان این حوزه در روزهای اخیر از 
افزای��ش غیرقانونی قیمت ف��ولاد و ورقه های فولادی در بازار 

آزاد گلایه داشتند.

 مبارزه با گران فروشیتحقق ۲۰ درصدی برنامه تولید کنسانتره زغال سنگ
 بازار آزاد فولاد

مدیر کارخانجات ش��رکت مس تخت گنبد سیرجان از تحقق 
شعار جهش تولید در این مجموعه در ۵ ماه نخست امسال خبر 
داد. ک��وروش به��روزی در گفت وگو با مع��دن ۲۴، افزود: اکنون 
س��الانه 3میلیون تن کانس��نگ با عیار ورودی نیم درصد در این 
ش��رکت وارد می شود که محصول خروجی آن کنسانتره مس با 
عیار ۲۲ درصد اس��ت. وی بیان کرد: تولید کنس��انتره مس در 
ای��ن مجموع��ه از س��ال ۹۴ و به ظرفیت 3۰ هزار تن آغاز ش��د 
که مطابق برنامه ریزی انجام ش��ده، تا پایان ش��هریورماه با رشد 
۵۰ درصدی به ۴۵ هزار تن خواهد رس��ید. بهروزی خاطرنشان 

ک��رد: تا پایان س��ال ۱۴۰۰ این ظرفی��ت به ۹۰ هزار تن افزایش 
خواهد یافت که تاکنون ۷۰ درصد پیش��رفت داش��ته است. وی 
در ادامه گفت: گام هایی در این ش��رکت پس از س��ال ۱۴۰۰ و 
محقق ش��دن تولید ۹۰هزار تن کنسانتره مس برداشته خواهد 
شد که شامل تولید مس پالایشی خواهد بود؛ در این پیوند، ابتدا 
س��طح تولید کنس��انتره مس به ۲برابر آن سال یعنی ۱۸۰ هزار 
ت��ن افزایش خواهد یافت. مدیر کارخانجات ش��رکت مس تخت 
گنبد سیرجان اضافه کرد: پس از آن با راه اندازی کوره های ذوب 
و کوره ه��ای فل��ش )که فناوری آن وارداتی اس��ت(، تولید مس 

پالایشی در دستورکار قرار خواهد گرفت که در کنار خود، تولید 
اس��ید س��ولفوریک را نیز به همراه خواهد داش��ت. به گفته این 
مس��ئول، 3۰درصد محصول کنس��انتره مس تولیدی به مصرف 
داخلی می رسد که از سوی شرکت »بابک مس ایرانیان« کرمان 
مصرف می شود و مابقی ۷۰ درصد آن به کشورهای چین و کره 
جنوبی صادر می شود. وی اظهار کرد: همه این توفیقات با کمک 
و همراهی جوانان بومی منطقه حاصل ش��ده و س��ال گذشته به 
عنوان کارآفرین نمونه اس��تان کرمان ش��ناخته شدیم. بهروزی 
خاطرنشان کرد: اکنون یک هزار و ۵۰۰ نفر به صورت مستقیم و 

بیش از ۱۰هزار نفر به طور غیرمستقیم در این مجموعه اشتغال 
به کار دارند. وی با اشاره به تولید ۱۵ مگاوات ساعت برق در داخل 
مجموعه به دلیل فاصله ۴۰ کیلومتری شرکت از فیدر اصلی برق 
سراس��ری، گفت: انتظار دس��ت اندرکاران این مجموعه از دولت 
این است که برق این مجموعه را به شبکه برق سراسری متصل 
کنند. مدیر کارخانجات شرکت مس تخت گنبد سیرجان تاکید 
کرد: برداشتن قوانین دست و پاگیر از جلوی تولیدکنندگان که 
گاهی حل مش��کلات را غیرممکن می کند، دیگر خواس��ته ما از 

مسئولان است 

درشرکتمستختگنبدسیرجانمحققمیشود
افزایشتولیدکنسانترهمستا۱۸۰هزارتن
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محمدجعف��ر صالح��ی در گفت  وگو با ایس��نا 
درب��اره برخی صحبت ها مبنی بر تاخیر ذوب آهن 
در پرداخ��ت هزینه ه��ای مع��ادن، اظه��ار کرد: 
درحال حاض��ر هی��چ معدن��ی وجود ن��دارد که 
ذوب آهن به آن بدهکار باش��د و تقریبا پرداخت 
ب��الای ۹۰ درصد مع��ادن به غی��ر از ۲مورد که 
گردش مالی ماهیانه آنها بالاست، اما بدهی بقیه 
مع��ادن ب��ه روز پرداخت می ش��ود و در مجموع 
ذوب آه��ن در هیچ ی��ک از م��واد اولی��ه خود به 

فروشندگان بدهی ندارد.
وی با بیان اینکه بخش��ی از واردات مواد اولیه 
ذوب آهن به دلیل پوش��ش کم��ی و کیفی مواد 
داخل اس��ت، توضیح داد: به عنوان مثال واردات 
زغال سنگ اجتناب ناپذیر است و باید بین 3۰ تا 
3۵درصد ذوب آهن زغال کیفی وارداتی است، اما 
در تامی��ن بقیه مواد معدن��ی و آهن دار از داخل 
هی��چ محدودیتی نداری��م و ای��ن کار کم وبیش 
انجام می ش��ود، اما تا زمانی ک��ه صادرات و امید 
بازگردانی صادرات وجود داشته باشد، ذوب آهن 
اصفهان تا حدودی در ارس��ال بار و مواد اولیه با 

چالش روبه رو است.
معاون خرید ش��رکت ذوب آهن اصفهان درباره 
بیشترین مشکل این صنعت در تامین مواد اولیه 
اولی��ه، گف��ت: درحال حاضر فراوانی س��نگ آهن 
درش��ت دانه در کشور کم است که این به نوعی 
به گلوگاه ذوب آهن تبدیل ش��ده البته معادن ما 
امکان تامی��ن این محصول را دارن��د، اما برخی 
معادن، س��نگ آهن خود را به کنس��انتره تبدیل 
می کنند که در این شرایط سنگ دانه بندی دیگر 

روانه ذوب آهن نمی شود.
وی با تاکید بر اینک��ه بحث کمبود مواد اولیه 
ذوب آهن مربوط به ۲ یا 3 س��ال گذشته نیست، 

تصریح کرد: از زمان��ی که بحث واگذاری معادن 
به بخش خصوصی اتفاق افتاد، اگرچه پیش بینی 
شده بود که معادن گل گهر و چادرملو که زمانی 
تامین کننده نیاز اصل��ی ذوب آهن بودند، بعد از 
این تغییر مالکیت ب��ر تعهدات خود با ذوب آهن 

پایبند باشند، اما این گونه نشد.
صالحی درب��اره اینک��ه چرا ذوب آه��ن امروز 
معدنی در کش��ور ندارد، گفت: باید توجه داشت 
در فرآیند خصوصی سازی ذوب آهن جزو آخرین 
ش��رکت هایی بود که به بخ��ش خصوصی واگذار 
ش��د و در آن زمان به دلی��ل دولتی بودن اجازه 
خرید س��هام و معدن خاصی را نداشت، بنابراین 

بعد اینکه تمام مجموعه ها خصوصی سازی شدند 
و معادن واگذار شد، معدنی برای ذوب آهن باقی 
نمان��د. معاون خرید ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
درباره اینکه در ش��رایط فعلی ذوب آهن اصفهان 
امکان اکتشاف و سرمایه گذاری در حوزه معادن 
را دارد یا خیر، اظهار کرد: باید توجه داش��ت که 
اکتش��اف یک کار احتمالی صفر تا ۱۰۰ اس��ت 
و در خوش بینانه تری��ن حالت بعد از نخس��تین 
اس��تخراج، ماده معدنی بیش��تر از ۷ تا ۱۰ سال 
وج��ود ن��دارد، بنابرای��ن ممکن اس��ت در بحث 
اکتشاف سرمایه گذاری بالایی انجام شود و حتی 
ب��ه نتیجه ای نرس��یم. وی با توضی��ح اینکه کار 

اکتش��اف پهنه ها به وسیله سازمان زمین شناسی 
انجام می شود، گفت: حدود ۲ ماه پیش ذوب آهن 
اصفهان تفاهمنامه ای با این سازمان منعقد کرد 
و پهنه ای در سمنان به ذوب آهن پیشنهاد شد و 
قرار اس��ت در سیستان و بلوچستان و کردستان 
نیز مطالعات پهنه های معدنی نیز انجام شود، اما 
تمام این اقدامات برای بیماری که نیاز است حال 

عمومی آن خوب شود، جوابگو نیست.
صالحی تصریح کرد: درحال حاضر تنها راه حل 
مش��کل ذوب آهن در تامین مواد اولیه این است 
که صادرات س��نگ آهن دانه بندی ممنوع ش��ود 
و اگ��ر ای��ن معادن ب��ه دنبال ارزآوری هس��تند 
می توانند در ازای تحویل مواد اولیه به ذوب آهن، 
از این مجموعه محص��ول فولادی دریافت کنند 
و ب��ا ارزش افزوده بالاتر محص��ول نهایی را صادر 

کنند.
وی با بیان اینکه ذوب آهن اصفهان برای تولید 
3میلی��ون و ۵۰ هزار تن محصول در امس��ال به 
ح��دود ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار ت��ن مواد آهن دار 
همچ��ون س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله نیاز 
دارد، گف��ت: کارخانه ذوب آهن به طور متوس��ط 
روزانه به ۱۵هزار تن م��واد آهن دار نیاز دارد که 

درحال حاض��ر روزانه ۵۵ درصد ای��ن نیاز تامین 
می ش��ود و با این احتس��اب این عدد، ذوب آهن 
اصفهان امروز با ۷۰ درصد ظرفیت خود در حال 

فعالیت است.
معاون خرید ش��رکت ذوب آهن اصفهان درباره 
راه ان��دازی کوره بلند ش��ماره ی��ک ذوب آهن به 
مناس��ب هفته دولت، اظهار ک��رد: درحال حاضر 
محص��ول زغال س��نگ در راه ان��دازی این کوره 
تاثیر بالایی ندارد، چراکه حداکثر نیاز ذوب آهن 
ب��رای بات��ری ک��وره از داخل تامین می ش��ود و 
کس��ری این ک��وره محص��ول کک ب��وده که با 
 تامی��ن آن از داخ��ل و خ��ارج کش��ور، نگران��ی 

وجود ندارد.
وی همچنین درباره تفاهمنامه اخیر ذوب آهن 
اصفهان با زغال س��نگ کرم��ان، توضیح داد: این 
تفاهمنامه برای توس��عه همکاری ه��ای آتی در 
اکتش��اف معادن جدید و تعامل در پیش��روی و 
استخراج ها و همچنین توسعه کیفی زغال سنگ 
است و درصورتی که توس��عه کیفی زغال سنگ 
اتف��اق افت��د، ذوب آه��ن دیگر نیازمن��د واردات 
نخواهند بود و س��هم زغال خارجی در تولید این 

شرکت کاهش خواهد یافت.

تنهاراهحلمشکلذوبآهندرتامینمواداولیهاین
استکهصادراتسنگآهندانهبندیممنوعشودو
اگراینمعادنبهدنبالارزآوریهستندمیتواننددر
ازایتحویلمواداولیهبهذوبآهن،ازاینمجموعه
محصولفولادیدریافتکنندوباارزشافزودهبالاتر

محصولنهاییراصادرکنند

چالشتامینسنگآهندرشتدانه
معاون خرید شرکت ذوب  آهن اصفهان هشدار داد: 

توجهفولادمبارکهاصفهان
بهمناطقپیرامونخود

ام��ام جمع��ه شهرس��تان مبارکه گف��ت: در 
ش��رایط س��خت تحریم و ش��یوع ویروس کرونا 
که بس��یاری از مشاغل، کس��ب وکارها، درآمدها 
و توس��عه با مش��کلات جدی روبه رو شده است.  
اینکه در فولاد مبارکه اصفهان تولید و توسعه ها 
همچنان به قوت خود باقی مانده بس��یار با ارزش 
است وگرنه در ش��رایط عادی بسیاری از افراد و 
س��ازمان ها می توانند کار همیشگی خود را ادامه 

دهند.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان، حجت الاس��لام و المس��لمین موسوی 
در دی��دار ایرج ترابی، مدی��ر روابط عمومی فولاد 
مبارکه اصفهان اظهار کرد: در این ش��رایط ویژه 
در سال جهش تولید، تحقق منویات مقام معظم 

رهبری از اهمیت زیادی برخوردار است. 
خوشبختانه شاهدیم که فولاد مبارکه اصفهان 
علاوه بر کس��ب توفیقات چش��مگیر در تولید به 
تحقق مسئولیت های اجتماعی خود نیز با جدیت 

بیشتر پایبند است.
اف��زود:  مبارک��ه  شهرس��تان  جمع��ه  ام��ام 
شرکت هایی مانند فولاد مبارکه اصفهان به  دلیل 
گس��تردگی، تن��وع کاری، با خط��رات متعددی 
مواجه اند، ولی ما شاهد آن هستیم که از بسیاری 
از خطرات پیش��گیری و تع��داد زیادی هم ختم 
به خیر می ش��ود و ای��ن امر در نتیج��ه رویکرد 
مدیریت این شرکت به مسئولیت های اجتماعی 

و دستگیری از آحاد مختلف جامعه است.
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنان خ��ود بر 
اهمیت موض��وع صرفه جوی��ی در مصرف آب و 
اس��تفاده بهینه از آن تاکی��د و اظهار کرد: اینکه 
فولاد مبارکه اصفهان در دو شهرس��تان هم جوار 
خود، برای س��اخت شبکه فاضلاب و جمع آوری، 
تصفیه و اس��تفاده مجدد از فاضلاب تصفیه شده 
در چرخه تولید و آبیاری فضای س��بز خود اقدام 
کرده، علاوه ب��ر برکات دنیوی، اج��ر اخروی نیز 
در پی دارد؛ چراک��ه در آیات و احادیث زیادی از 

آب به عنوان مایه حیات یادشده است.
حجت الاس��لام موس��وی در ادام��ه س��خنان 
خ��ود توس��عه فرهنگ��ی شهرس��تان مبارکه را 
م��ورد تاکید ق��رار داد و با بی��ان اینکه تعاملات 
ف��ولاد مبارکه با شهرس��تان در ای��ن زمینه نیز 
باید توس��عه یابد، عنوان کرد: ازآنجاکه ش��رکت 
ف��ولاد مبارک��ه  اصفهان به عنوان یک همس��ایه 
متعهد همواره به توس��عه منطقه پیرامونی خود 
در حوزه ه��ای عمران��ی، اقتص��ادی، فرهنگی و 
اجتماعی توجه داش��ته اس��ت، به نظر می رسد 
باید با برنامه ریزی های بهتر از ظرفیت های فولاد 
مبارک��ه اصفهان در توس��عه فضاهای فرهنگی و 
مذهبی شهرس��تان استفاده شود تا از این طریق 

شاهد رشد تعالی فرهنگی جامعه باشیم.
وی در بخش پایانی س��خنان خود خاطرنشان 
ک��رد: مدیران و کارکنان ف��ولاد مبارکه اصفهان 
در نظر داش��ته باش��ند همه مس��ئولان قدردان 
اقدام��ات، دس��تاوردها و خدمات ف��ولاد مبارکه 
اصفهان هستند؛ به همین سبب نباید جهادگران 
خط مقدم تولید فولاد کشور در هنگام سختی ها، 
تحریم ها و طعنه زنی های بدخواهان و دش��منان 
ق��د خم کنند، بلکه بای��د با توکل به خداوند و با 
ت��لاش و قوت فزآینده به جه��اد اقتصادی خود 

ادامه دهند.
در ای��ن دیدار ایرج تراب��ی مدیر روابط عمومی 
فولاد مبارکه اصفهان با ارائه گزارش مبس��وطی 
از دستاوردهای ش��رکت در ۴ماه نخست امسال 
گف��ت: رویک��رد مدیریت ارش��د ش��رکت فولاد 
مبارک��ه به گونه ای اس��ت که ب��ا درک صحیح از 
شرایط اقتصادی کش��ور و مشکلاتی که تحریم 
و ش��یوع ویروس کرونا برای اقتصاد و جامعه به 
هم��راه آورده، هم��واره نقطه اتکا و یاری رس��ان 
مس��ئولان و مردم باش��د. وی ضمن استقبال از 
پیش��نهاد امام جمع��ه شهرس��تان مبارکه برای 
حمای��ت از توس��عه فرهنگ��ی و مذهب��ی ای��ن 
شهرس��تان تصریح کرد: فولاد مبارکه همواره با 
نگاه ملی به مسئولیت های اجتماعی خود پایبند 
بوده و در حوزه های یادش��ده نیز آماده همکاری 
بیش��تر با امام جمعه محترم و س��ایر مس��ئولان 

دلسوز شهرستان است.

خبر

گروه معدن

معاون خرید ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان با 
تاکید ب��ر اینکه این مجموعه ب��ه هیچ معدنی 
در کشور بدهی ندارد، گفت: تامین سنگ آهن 
درشت دانه از داخل به گلوگاه ذوب آهن تبدیل 
ش��ده البته معادن ما امکان تامین این محصول 
را دارند، اما برخی معادن با تبدیل س��نگ آهن 
خود به کنسانتره، از تحویل ماده معدنی خود به 

ذوب آهن سرباز می زنند.



آیین اهدای ۱۰۰ س��رویس جهیزیه کامل به زوج های 
ج��وان خوزس��تانی با حض��ور س��ردار س��یدضیاءالدین 
حزنی پور دبیر قرارگاه محرومیت  زدایی س��پاه پاس��داران 
انقلاب اسلامی، حجت الاسلام و المسلمین سید عبدالنبی 
موس��وی فرد نماینده ولی فقیه در استان خوزستان و امام 
جمعه اهواز، س��ردار حس��ن ش��اهوارپور فرمانده س��پاه 
حضرت ولیعصر)عج( خوزستان، علی محمدی مدیرعامل 
فولاد خوزس��تان و جمعی از مقامات اس��تانی و لشکری 
و زوج های جوان خوزس��تانی، در مجموعه ۲۰۰ دستگاه 

فولاد خوزستان برگزار شد.

س��ید عبدالنبی موس��وی فرد، نماین��ده ول��ی فقیه در 
خوزستان گفت: هدف از همسرگزینی رسیدن به آرامش 
اس��ت؛ در زندگی مش��ترک آرامش بر آسایش که همان 

امکانات و امور رفاهی است، ارجحیت دارد.
وی افزود: در اس��تان هر کج��ا محرومیتی وجود دارد، 
شرکت فولاد خوزس��تان با تمام توان برای رفع آن اقدام 
می کن��د و این ش��رکت در امر مس��ئولیت های اجتماعی 

عملکرد بی نظیری داشته است.
در ادامه س��ردار سید  ضیاء الدین حزنی پور، دبیر قرارگاه 
محرومیت زدایی س��پاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: با 

تس��هیل در امر ازدواج کارهای بزرگ��ی در جامعه انجام 
می ش��ود و این حرکت در مجم��وع رضایت خداوند را به 

همراه خواهد داشت.
وی افزود: جا دارد از اقدامات ش��رکت فولاد خوزستان 
و مدیرعام��ل جه��ادی ای��ن مجموع��ه ب��رای کمک به 
م��ردم مح��روم، تس��هیل در ازدواج جوان��ان و همچنین 
خدمات رس��انی در زم��ان ب��روز حوادثی نظی��ر مبارزه با 
ویروس کرونا و سیلاب سال گذشته تقدیر و تشکر کنم.

 عل��ی محم��دی، مدیرعام��ل ف��ولاد خوزس��تان هم 
گف��ت: تس��هیل در ازدواج جوان��ان امر خداپس��ندانه ای 

اس��ت که بای��د در جامعه ترویج یاب��د؛ مجموعه فولاد با 
تم��ام توان علاوه بر تلاش برای رفع مش��کلات مردم در 
 مناطق محروم، در تس��هیل ازدواج جوانان نیز پیش��گام 

خواهد بود.
وی افزود: ش��رکت فولاد خوزس��تان در سال گذشته با 
راه اندازی قرارگاه س��ازندگی و محرومیت زدایی ش��هدای 
فولاد یکی از ماموریت های اصلی خود را خدمت  رس��انی 
به م��ردم قرار داده و این ق��رارگاه در حوزه های عمرانی، 
فرهنگی، آموزشی، پزش��کی و... اقدامات فراوانی را انجام 

داده است.

محرومیت زدایی فولاد خوزستان
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مدیرعام��ل مجتمع ف��ولاد خراس��ان از حضور تیم 
والیبال فولاد خراس��ان )نیش��ابور( در لیگ دسته یک 
والیب��ال مردان ایران خبر داد.به گزارش روابط عمومی 
فولاد خراسان، این اتفاق ارزشمند برای ورزش نیشابور 
در حالی ش��کل گرفته که رایزنی »کس��ری غفوری«، 
مدیرعامل مجتمع فولاد خراس��ان با »دکتر داورزنی« 
و مس��اعدت رئیس فدراسیون والیبال زمینه ساز اصلی 
آن بوده اس��ت.غفوری در تش��ریح جزیی��ات این خبر 
به رس��انه ها اع��لام کرد: »فولاد خراس��ان« با توجه به 
ظرفیت های ورزش��کاران نیشابور و اس��تعدادهایی که 
در گوش��ه گوش��ه نیش��ابور بزرگ وجود دارد، در کنار 
متولیان ورزش و جوانان شهر تلاش می کند سهم خود 
را برای توس��عه ورزش ادا کند.غف��وری افزود: با وجود 
گام های ارزنده ای که در توسعه ورزش همگانی نیشابور 
برداشته شده، نیاز اس��ت که جایگاه جوانان این خطه 
در »ورزش قهرمانی« هم تقویت ش��ود و ما در »فولاد 
خراس��ان« با مش��ورت معاونت اس��تانداری و فرماندار 
ویژه شهرس��تان و حمایت و همراهی نمایندگان مردم 
»نیشابور، فیروزه و زبرخان« در مجلس تصمیم گرفتیم 
در زمینه تقویت ورزش قهرمانی نیشابور پیشگام شویم 
تا ان شاءا... این اقدام زمینه ساز تقویت ورزش قهرمانی 
در دیگر رش��ته ها ش��ده و جوانان برومند نیشابوری با 
حمای��ت موثری که از آن��ان صورت می گی��رد، به آن 
چه استحقاقش را دارند دس��ت یابند.مدیرعامل فولاد 
خراس��ان با بیان این که »جوانگرایی و تقویت تیم های 
پایه«، »برنامه ریزی برای جذب و پرورش استعدادها«، 

»حضور موفق در س��طح اول والیبال کشور« و »ایجاد 
نش��اط و ارتقای سلامت اجتماعی« از مهم ترین اهداف 
و برنام��ه هایی اس��ت که بای��د برای حض��ور نماینده 
نیش��ابور در لیگ کش��وری والیبال ترسیم شود، افزود: 
حضور نیش��ابور در س��طح مل��ی ورزش قهرمانی، که 
برای نخس��تین بار در این رشته رخ می دهد، با حمایت 
مس��ئولان شهرستان و استان، می تواند زمینه مناسبی 
برای پشتوانه سازی و برنامه ریزی برای تشکیل تیم های 
پایه و حمایت از استعدادهای نوجوانان و جوانان منطقه 
فراهم کند.غفوری افزود: هر گوشه از ایران بزرگ دارای 
اس��تعدادهای نهفته ای اس��ت و امیدوارم که در حوزه 
رسالت اجتماعی فولاد خراسان، یعنی نیشابور، بتوانیم 
به کش��ف، پرورش و ارتق��ای این اس��تعدادها در حد 
امکان خود کمک موثری داش��ته باشیم. گفتنی است 
مدیرعامل فولاد خراسان، خود از مدیران پیشین چند 
فدراسیون ورزشی و والیبال ایران و عضو هیأت رئیسه 
و رئیس سازمان ساحلی فدراسیون والیبال بوده است. 
غف��وری به ترکیب جذب بازیکن��ان بومی و غیر بومی 
برای تیم والیبال فولاد خراس��ان اشاره کرد و گفت: با 
ترکیبی در لیگ حضور خواهیم یافت که ضمن کسب 
س��کو، در سال آینده س��همیه لیگ برتر والیبال کشور 
را نیز به دس��ت آوریم تا در شهری که والیبالیست های 
به نامی همچون برادران مکاری، حس��ن شمش��یری، 
مجتب��ی عط��ار و ناصر پیش��وا داش��ته، همش��هریان 
 نیش��ابوری طعم حضور در س��طح اول ورزش کش��ور 

را بچشند.

مدیر تحقیق و توس��عه فولاد ناب تبریز با اش��اره به اینکه 
درحال حاض��ر تهیه م��واد اولیه برای واحدهای پایین دس��ت 
فولاد بس��یار مشکل آفرین شده اس��ت، عنوان کرد: از ابتدای 
امس��ال تا کنون قیمت مواد اولیه فولاد یعنی ش��مش ۲برابر 
ش��ده اس��ت و یکی از مهم ترین دلایل ای��ن افزایش قیمت 
 به این دلیل اس��ت که به اندازه کافی ش��مش در بورس کالا 

عرضه نمی شود. 
زکری��ا نایب��ی در گفت وگو با ایراس��ین خاطرنش��ان کرد: 
تقاض��ای ش��مش و بیلت در بازار در 3ماه نخس��ت امس��ال 
۲میلی��ون و ۵۰۰ هزار تن بوده اس��ت، در حالی که به اندازه 
۸۰۰هزار تن در بورس کالا عرضه شده است، یعنی یک سوم 

تقاضا در بازار شاهد عرضه شمش هستیم. 
این در حالی اس��ت که در 3 ماه نخست امسال فولادسازان 
ب��زرگ کش��ور ۴ میلیون ت��ن ش��مش تولی��د کرده اند که 
یک میلیون تن آن تبدیل به محصولات نهایی ش��ده اس��ت، 
۸۰۰هزار تن عرضه، ۶۰۰ هزار تن صادرات داشته ایم و حدود 
دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن آن در بازار آزاد و کانال غیربورسی 

به فروش رسیده است.  
وی با اشاره به این موضوع که ظرفیت های بسیاری به دلیل 
کمب��ود مواد اولیه در حوزه نورد خالی مانده اس��ت، گفت: با 
وجود واحدهای نوردی در کش��ور چرا باید ش��مش فولاد که 
محصول��ی خام و میانی به ش��مار می رود را ص��ادر کنیم، در 

حالی که می توان تمام آن را در بازار داخل عرضه کرد. 
مدیر تحقیق و توس��عه فولاد ناب تبریز ادامه داد: با وجود 
کمبود ش��مش در بازار، قیمت فولاد در ماه های گذش��ته دو 
برابر ش��ده است. البته یکی از دلایل گران شدن قیمت فولاد 

این موضوع است که نظارت کافی بر این بازار وجود ندارد. 

از یک س��و قیمت قراضه با ش��مش فولاد ش��کافی نزدیک 
۲برابری وجود دارد. 

قراض��ه کیلوی��ی ۵ ه��زار و ۵۰۰ توم��ان قیم��ت دارد و 
آهن اس��فنجی ۴ ه��زار و ۵۰۰ تومان قیمت دارد و از آنجایی 
که قراضه و آهن اسفنجی مواد اولیه شمش به شمار می روند، 
چرا باید قیمت ش��مش کیلویی ۹ هزار و ۵۰۰ باش��د یعنی 
دو براب��ر م��واد اولیه، مگر به جز عم��ل ذوب روی مواد اولیه 
 شمش چه کاری دیگری انجام می شود که این قیمت ۲برابر 

شده است.  
نایبی با اش��اره به دستوری ش��دن قیمت ها در بازار عنوان 
کرد: قیمت  زنجیره فولادی دستوری شده است، البته قیمت 
زنجیره فولاد براس��اس قیمت ش��مش فولاد خوزس��تان در 

بورس کالا تعیین می شود. 
قیمت س��نگ آهن ۵ درصد، کنس��انتره ۱۶ درصد و گندله 
۲3 درص��د و آهن اس��فنجی ۵۰ درصد قیمت ش��مش فولاد 

خوزستان است. 
قیمت فولاد خوزستان نیز برحسب قیمت فوب بندرعباس 
و براس��اس دلار تعیین می شود. از این رو قیمت دلار نیز روی 

قیمت شمش فولاد نیز تاثیرگذار است.  
وی ب��ا بیان ای��ن موضوع که تم��ام زنجی��ره تامین فولاد 
از س��نگ آهن، زغال س��نگ، ان��رژی و گاز، نی��روی انس��انی 
و حت��ی فن��اوری و... قابل تامین اس��ت، گفت: چ��را مبنای 
قیمت فولاد در کش��ور دلار باش��د، زمانی ک��ه صفر تا ۱۰۰ 
آن در داخل قابل تامین اس��ت؟ نباید قیمت فولاد براس��اس 
دلار تعیی��ن ش��ود، این در حالی اس��ت هم اکنون که قیمت 
 ش��مش به صورت لحظ��ه ای و براس��اس دلار در حال تعیین 

شدن است.

مژده مدیرعامل »مجتمع فولاد خراسان« به اهالی ورزش نیشابور
امسال نیشابور طعم حضور در لیگ کشوری والیبال را می چشد

چرا قیمت فولاد تابع دلار است؟

گروه معدن

مدیرکل دفتر صنایع فلزی و لوازم خانگی وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت گفت: یکی از برنامه های 
اساسی ما عدالت در توزیع ورق های فولادی میان 
همه تولیدکنندگان اس��ت. 7شرکت تولیدکننده 
ورق گرم داریم که ۶میلی��ون تن ورق قابل عرضه 
در بورس دارند و از ش��هریور همه آنها مکلف شدند 
ک��ه همه ورق گرم تولیدی خود را در بورس عرضه 

کنند. 
به گ��زارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، کیوان 
گردان با اشاره به این که ما آمار واحد های تولیدی 
داخل کش��ور را به ریز داریم، اظهار کرد: پروژه ای 
را از ۲ماه قبل ش��روع کرده ای��م و میزان دریافتی 
یعن��ی میزان خری��د و تولید را مورد بررس��ی قرار 
داده ای��م؛ بنابراین تمام��ی واحد های تولیدی باید 
در داخل س��امانه بهین ی��اب قرار بگیرن��د. وی با 
اش��اره به اینکه ۴۰ درصد واحد ه��ای تولیدی در 
داخل س��امانه بهین یاب نیستند، افزود: بخشی از 
واحد های تولیدی مانند خودروسازان ۱۰۰درصد 
ورقش��ان را از ف��ولاد مبارکه دریاف��ت می کنند. 
مدیرکل دفتر صنای��ع فلزی و لوازم خانگی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه در سامانه 
جامع تجارت امکان رص��د کالا وجود دارد، گفت: 

همچنین در سامانه وزارت اقتصاد به دلیل مباحث 
 مالیات��ی موضوع از جهت رصد کالا مورد بررس��ی
قرار می گیرد. گردان با اشاره به اینکه خودروسازان 
جزو گروه هایی هس��تند که در س��امانه بهین یاب 

نیستند یادآور ش��د: یکی از برنامه های اساسی ما 
این اس��ت که عدالت در تولید ورق های فولاد بین 
همه تولیدکنندگان برقرار ش��ود. وی با اش��اره به 
اینکه 7 ش��رکت، ورق گرم تولی��د می کنند ادامه 

داد: این ش��رکت ها ش��ش میلیون ت��ن ورق قابل 
عرضه در ب��ورس دارند؛ بنابراین باید از ش��هریور 
هرچ��ه ورق گرم تولید می کنند را در بورس عرضه 
کنند. مدیرکل دفتر صنای��ع فلزی و لوازم خانگی 

وزارت صم��ت با اش��اره به اینکه ک��ف عرضه برای 
همه مشخص شده اس��ت، افزود: ما میزان خرید و 
تولید را در کنار هم قرار می دهیم تا س��همیه بندی 

برای واحد ها داشته باشیم.

 تولید ورق کرایوژنیک 
 با محوریت 

فولاد اکسین به زودی
نخس��تین جلس��ه کارگروه فنی تولید ورق های 
فولادی کرایوژنی��ک با حضور نمایندگان ایمیدرو، 
جه��اد دانش��گاهی واحده��ای تهران و مش��هد و 
شرکت فولاد اکسین خوزستان در ایمیدرو برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت فولاداکس��ین 
خوزس��تان، در این نشست حسن یونسیان، مشاور 
رئیس هی��ات عامل ایمیدرو در امور بومی س��ازی 
در جلس��ه کارگروه فنی تولی��د ورق های فولادی 
کرایوژنی��ک گفت: این ن��وع ورق موردنیاز صنعت 
نفت اس��ت، تاکنون وارداتی بوده وبومی س��ازی و 
ساخت ورق یاد شده، از خروج بخش قابل توجهی 

ارز از کشور جلوگیری می کند.
وی تصریح کرد: هماهنگی مناسبی بین اعضای 
زنجیره تولید )ش��رکت های فولاد مبارکه اصفهان، 
فولادکسین و فولاد اس��فراین( و جهاد دانشگاهی 
ش��کل گرفته و ب��ه زودی با تش��کیل کمیته فنی 
متش��کل از این اعضا، به زودی موافقت نامه منعقد 

شده بین اعضا، به قرارداد تبدیل می شود.
پیش از این محمد هیزم بر مدیر متالوژی و تولید 
 cryogenic فولاد اکس��ین از تولید محص��ولات
برای نخستین بار در خاورمیانه، از سوی مهندسین 
فولاد اکس��ین خوزس��تان خبر داده ب��ود، و اظهار 
ک��رد: ۱۰۰ درصد توانای��ی تولید و بومی س��ازی 
cryogenic در ف��ولاد اکس��ین وج��ود دارد که 
دس��تگاه ن��ورد و عملی��ات حراررت��ی آن موجود 
اس��ت و بعد از نیازس��نجی وزارت نفت و تشکیل 
کارگ��روه و دعوت از برخی ش��رکت های فولادی 
 برای ارسال اس��لب، فولاد اکسین تولید آن را اغاز 

خواهد کرد.
وی اف��زود: cryogenic ارزش اف��زوده بس��یار 
بالایی دارد که قبلا در کشورهای اروپایی و کره ای 
تولید شد و برای نخستین بار است که در خاورمیانه 
مهندس��ان ف��ولاد اکس��ین تولید آن را به دس��ت 
گرفته ان��د، در همین ب��اره موافقت نام��ه همکاری 
جهت بومی س��ازی فناوری و دس��تیابی به دانش 
فنی مابین فولاد اکس��ین، فولاد مبارکه اصفهان، 
فولاد اسفراین، ایمیدرو، و جهاد دانشگاهی منعقد 
شده تا هرچه زودتر این محصول را وارد چرخه ی 

صنعت نفت و گاز کشور کنند.

دستگیری سارق ۱۵ تنی 
آهن اسفنجی 

فرمانده یگان حفاظت سازمان بنادر و دریانوردی 
پلیس پیش��گیری، از دس��تگیری س��ارق ۱۵ تن 
آهن اسفنجی به ارزش یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
ریال در بندر ش��هید رجایی استان هرمزگان خبر 

داد.
به گزارش معدن نیوز، س��رهنگ جعفر اطمانی 
اظهارک��رد: در زمین��ه برق��راری نظ��م و امنیت و 
جلوگی��ری از هرگون��ه س��رقت در س��طح حوزه 
اس��تحفاظی، مأموران یگان حفاظت بندر ش��هید 
رجایی هنگام گش��ت زنی و کنت��رل خودروها در 
سطح بندر به یک دستگاه کشنده حامل دو پاکت 
فلزی مخص��وص حمل مواد معدنی، مش��کوک و 

دستور توقف را برای رسیدگی صادر می کنند. 
وی اف��زود: راننده خودرو ب��دون توجه به اخطار 
مأموران به س��رعت از محل متواری می ش��ود. از 
ای��ن رو کارکن��ان یگان حفاظت اق��دام به تعقیب 
خودروی ف��راری می کنن��د و در م��دت کوتاهی 
 موف��ق می ش��وند خ��ودرو را توقی��ف و راننده را 

دستگیر کنند.
اطمان��ی ادامه داد: در بازرس��ی به عمل آمده از 
محموله، مقدار تقریبی ۱۵ تن مواد معدنی از نوع 
سنگ آهن اسفنجی )بریکت( مسروقه کشف شد.

وی ب��ا بی��ان اینکه پ��س از بررس��ی های اولیه 
مش��خص ش��د محموله مورد نظر فاق��د هر گونه 
اس��ناد و مدارک مثبته گمرگ��ی و متعلق به یکی 
از ش��رکت های فع��ال در زمین��ه صادرات اس��ت، 
گفت: ارزش مواد معدنی مکشوفه بنا به اظهارنظر 
کارشناس��ان گمرک یک میلی��ارد و ۵۰۰ میلیون 
ری��ال برآورد ش��ده اس��ت. پلیس فرمان��ده یگان 
حفاظت س��ازمان بنادر و دریانوردی کشور با بیان 
اینکه در این زمینه پرونده ای تش��کیل و به همراه 
متهم برای س��یر مراحل قانون��ی به مراجع قضائی 
ارجاع ش��د، خاطرنش��ان کرد: مأموران یگان های 
حفاظت با هوش��یاری و دقت نظ��ر هرچه تمام به 
منظور ایجاد محیط امن اقتصادی به صورت شبانه 
روزی مش��غول حفاظت و تأمی��ن امنیت در بنادر 
هس��تند و اجازه هیچ گونه تخلف یا س��رقت را به 

افراد سودجو نخواهند داد.

اخبار

 طهم��ورث جوانبخ��ت مع��اون ف��روش و 
بازاریابی شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ادامه 
با اشاره به اینکه فولاد مبارکه اصفهان به صورت 
۱۰۰ درص��دی محصولات خ��ود را در بورس 
عرض��ه می کند، گف��ت: ۴۰ درصد محصولات 

گرم در تالار های اصلی و ۶۰درصد باقی مانده بر اس��اس 
دستورالعمل های ستاد تنظیم بازار عرضه می شود. وی 
با اشاره به اینکه بر اساس دستورالعمل های ستاد تنظیم 
بازار ورق سرد در تالار های اصلی ۲۰ درصد و برای صنایع 
اس��تراتژیک فولاد ۸۰ درصد نیز عرض��ه داریم، افزود: از 
س��ال ۸۵محصولات ف��ولاد مبارکه اصفه��ان در بورس 
کالا عرضه ش��ده است. بنابراین فولاد مبارکه اصفهان به 

وظیفه حاکمیتی خود عمل کرده است. معاون 
فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
تصریح کرد: عرضه فولاد مبارکه اصفهان دقیقا 
بر اساس برنامه ریزی بورس کالا است. ما همان 
اول کف عرض��ه را رعایت می کنی��م بنابراین 
اول ه��ر ماه عرضه عمومی انجام می ش��ود. جوانبخت با 
اش��اره به اینکه مچینگ یعنی عدم اختصاص کالا افزود: 
مچینگ فولاد مبارکه اصفهان کاملا مش��خص اس��ت و 
عرضه ب��ه صورت اختصاصی ب��ه تولید کنندگان واقعی 
انجام می ش��ود. در عرضه اختصاصی کارشناس��ی انجام 
شده است و بنابراین ظرفیت تولیدکنندگان پایین دست 

را مورد ارزیابی قرار می دهیم.

حمیدرض��ا غزن��وی، س��خنگوی 
انجم��ن تولیدکنندگان لوازم خانگی 
ایران هم با اش��اره به اینکه متاسفانه 
سال هاست که مش��کل تامین ورق 
ف��ولادی داریم، گف��ت: ۸ میلیون و 

۲۰۰ تن ورق گرم در س��ال ۹۸ تولید ش��ده 
اس��ت که س��ه میلیون و ۶۰۰ ه��زار تن در 
بورس کالا و مابقی در خارج از بورس عرضه 

شده است. 

وی با اش��اره به اینک��ه ورقی که 
در ب��ورس عرض��ه می ش��ود صد ها 
مش��کل دارد، ادام��ه داد:  ۸۰درصد 
ورق س��رد به صورت مچینگ است 
اصل��ی  ت��الار  در  آن   و ۲۰ درص��د 

عرضه می شود.
لوازم  تولیدکنن��دگان  انجمن  س��خنگوی 
خانگی ایران با اش��اره به اینکه ابطال ش��دن 
معامل��ه، تقاض��ای انباش��ته در هفته ه��ای 

بع��دی را ایج��اد می کن��د و س��بب افزایش 
قیم��ت می ش��ود، ی��ادآور ش��د: در ب��ورس 
کالا بر اس��اس بالاتری��ن ن��رخ قیمت س��ازی 
انج��ام می ش��ود. قب��لا تقس��یم ورق ب��رای 
 تولیدکنندگان نهایی از سوی معاونت معدنی

 انجام می شد.
 بنابرای��ن ش��رکت های تولی��دی که ورق 
 تولی��د می کنند موظف به عرض��ه در بورس 

هستند.

جواد جهرمی، مدی��ر نظارت بر 
بازار ب��ورس کالا هم با اش��اره به 
اینکه ۲ س��ال اس��ت که س��امانه 
گف��ت:  می کن��د،  کار  بهین ی��اب 
س��امانه  ای��ن  س��ال   ۲ ای��ن  در 

 ایراداتی داش��ته و کل��ی معامله در آن انجام 
شده است.

وی با اش��اره به اینکه ورق سرد از 
س��وی خودروس��ازان و کارخانج��ات 
تولی��د لوازم خانگی مصرف می ش��ود 
ادام��ه داد: وقتی عرض��ه در بازار کم 
شود کش��ف قیمت مخدوش می شود 
لذا این ایراد را به ستاد تنظیم بازار منعکس 

کرده ایم.

مدی��ر نظارت بر بازار بورس کالا با اش��اره 
به اینکه وقتی سقف رقابت محدودیت ایجاد 
می کند رانت بیش��تر می ش��ود، خاطرنشان 
کرد: تع��داد کد هایی که س��همیه بورس��ی 
می گیرند بر این اس��اس بیش��تر خواهد شد. 
این در حالی اس��ت که از ش��هریور سال۹7 

سقف قیمت برداشته شده است.

مشکل تامین ورق فولاد در صنعت لوازم خانگیعرضه ۱۰۰درصدی فولادمبارکه اصفهان دربورس

کاهش عرضه در بازار کشف قیمت را مخدوش می کند

عرضه واقعی ورق فولاد به بورس انجام نمی شود
 س��عید عمرانی، معاون قضایی دادس��تان کل کشور با اشاره به اینکه عرضه واقعی ورق 
فولاد به بورس انجام نمی شود، بیان کرد: مچینگ تاریک و غیرشفاف است. وی افزود: ما 
از ابتدا بر س��ر اینکه عرضه واقعی در بورس انجام نمی شود معترض بودیم لذا عدم عرضه 

باعث می شود تا کارخانجات مواد اولیه را از بازار آزاد تهیه کنند.

تعیین تکلیف تولیدکنندگان ورق گرم 
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مدیرکل محیط زیس��ت مازن��دران گفت: مخال��ف کلیات 
ط��رح معدنی در اس��تان نیس��تیم اما بای��د هماهنگی لازم 
بین دس��تگاه ها درباره این طرح انجام ش��ود. به گزارش مهر، 
حس��ینعلی ابراهیمی در جلسه ش��ورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی مازندران با اش��اره به اینک��ه مخالف کلیات 
طرح معدنی نیس��تیم، اظهار کرد: نباید اختیارات یکطرفه به 
دستگاه ها داده شود. وی افزود: پس از آماده شدن طرح فنی 
از س��وی نظام مهندسی، اگر اختیارات یک طرفه به اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت داده ش��ود شاید خیلی از ملاحظات 

مناب��ع طبیعی و محیط زیس��ت در آن لحاظ نش��ود لذا بهتر 
اس��ت که پی��ش از هر اقدام و تصمیمی، یک جلس��ه رایزنی 
بین ای��ن ادارات انجام گیرد. در این جلس��ه اعتراض فعالان 
انجمن معدن اس��تان درب��اره اختلاف نظر بی��ن ادارات کل 
صنع��ت، معدن، تجارت و منابع طبیعی در ارتباط با واگذاری 
محدوده ه��ای معدنی و تعیین مس��احت مورد بررس��ی قرار 
گرفت و مقرر شد که اداره کل صنعت، معدن و تجارت متولی 
امر ش��ود و تأکید ش��د که مجوزهای معدنی برای یک هکتار 
و دو هکتار نباش��د، زیرا معدن کار فضای کافی برای برداشت 

در عرص��ه را ن��دارد و بعضا فعالیت او س��بب ریزش، رانش و 
بدنماش��دن زمین می ش��ود، بنابراین در کلیات اشاره شد که 
ه��م به دلیل یاد ش��ده و هم به دلیل طولان��ی بودن فرآیند 
اس��تعلام و محدود بودن بهره برداری، مجوز یک تا 2هکتاری 
به 5هکتار افزایش یابد. همچنین تاکید شد که معدنکار نباید 
در سطح بهره برداری بیشتر از آنچه مورد موافقت قرار گرفته 
اقدام به فعالیت کند، اگر این موضوع محرز ش��ود هم به این 
دلی��ل که خارج از مجوز بوده وه��م اینکه به منابع طبیعی و 

محیط زیست خسارت زده، مشمول جریمه است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران: 

مخالف کلیات طرح معدنی در مازندران نیستیم

مزیت ها و قابلیت های استان در بخش میراث 
فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی از جمله 
ثبت بیش از ۹۰۰ اثر تاریخی، فرهنگی، طبیعی 
و معن��وی در فهرس��ت آثار ملی کش��ور، وجود 
بلندتری��ن تپه های ماس��ه ای جه��ان، زیباترین 
س��ازه های طبیعی )از س��وی جریان باد(، بیش 
از یک هزار و 2۰۰ اثر تاریخی شناس��ایی شده و 
بیش از ۱۶ باغ تاریخی ثبت شده در فهرست آثار 
ملی کشور از دیگر فرصت های سرمایه گذاری در 
کنار تولید انواع صنایع دس��تی مخاطب پسند به 

شمار می رود.
سرمایه گذاران خارجی از آسمان تا  �

زمین خراسان جنوبی 
انرژی ه��ای پاک و تجدیدپذی��ر از مزیت های 
نسبی خراس��ان جنوبی است که سرمایه گذاری 
در انرژی ه��ای ب��ادی و خورش��یدی آورده های 

خوبی را به همراه دارد.
به گفته اس��تاندار خراس��ان جنوبی تاکنون با 
س��رمایه گذاری های خارجی انجام شده در قالب 
ایجاد نیروگاه های خورش��یدی تولید 2۱مگاوات 
انرژی در اس��تان رقم خورده اس��ت و این روند 

ادامه دارد.
افزایش تمایل سرمایه گذاران خارجی به حضور 
در شرق کشور از آن جهت اهمیت مضاعف پیدا 
می کن��د که ایران با تحریم ه��ای ظالمانه درگیر 
اس��ت و رش��د س��رمایه گذاری خارجی نشانگر 
شکست سیاست های امریکا و برخی قدرت ها در 

هجمه اقتصادی است. 
دی ماه ۹۸ بود که فرماندار خوس��ف از تولید 
نخس��تین ش��مش چدن به صورت آزمایشی در 
این شهرستان با سرمایه گذاری خارجی خبر داد.
محم��د ش��فیعی، فرمان��دار خوس��ف گفت: 
ب��ا پیگیری ه��ای مس��تمر اس��تاندار خراس��ان 
جنوبی، همکاری دس��تگاه های اجرایی و همت 
سرمایه گذاران چینی مستقر در این شهرستان و 
متخصصان بومی، کارخانه ش��مش چدن به طور 

آزمایشی روشن شد.
وی اف��زود: فازهای اولیه این مجتمع ش��امل 
کک و گندله س��ازی در ۶ ماه گذشته راه اندازی 
ش��د و تاکنون بی��ش از 25۰ نی��رو جذب این 

کارخانه شده اند.
وی گفت: ب��ا راه اندازی کامل مجتمع صنعتی 
در شهرک صنعتی شهید رحمانی خوسف برای 
یک هزار نفر به صورت مس��تقیم و 7 هزار نفر به 

صورت غیرمستقیم اشتغالزایی می شود.
فرماندار خوسف میزان سرمایه گذاری خارجی 
در این مجتمع ف��ولادی را معادل 5۰۰ میلیارد 
تومان اعلام و تصریح کرد: این طرح بزرگ ترین 
مجموع��ه صنعتی با س��رمایه گذاری خارجی در 

استان است.
س��ال ۱۳۹2 موافقت با فعالیت س��رمایه گذار 
چین��ی ب��رای تولید ش��مش چدن در جلس��ه 

مرک��ز خدمات س��رمایه گذاری خارجی اس��تان 
خراس��ان جنوبی اعلام ش��د و همین س��ال بود 
که س��رمایه گذار نسبت به ثبت ش��رکت ایرانی 
با عنوان »چ��دن کویر خ��اوران« با ۱۰۰درصد 
س��رمایه خارجی اقدام کرد و درخواس��ت صدور 
مج��وز س��رمایه گذاری خارجی نیز به س��ازمان 
س��رمایه گذاری و کمک ه��ای اقتص��ادی و فنی 

ایران ارسال شد.
پ��س از بح��ث و تبادل نظ��ر بین مس��ئولان 
مربوط، در زمین شهرک صنعتی شهید رحمانی 
خوس��ف اجرای پروژه تولید شمش چدن مورد 
تصویب قرار گرفت و همه دس��تگاه های اجرایی 
موافقت خود را به منظور همکاری و مس��اعدت 
با سرمایه گذار مربوطه اعلام کردند بدین ترتیب 
عملیات اجرایی کارخانه چ��دن کویر خاوران از 

سال۹۳ آغاز شد.
محمد صادق معتمدیان، اس��تاندار خراس��ان 
جنوبی، مرداد پارس��ال در س��فر به شهرس��تان 
خوس��ف گفت: تلاش می کنیم با حل مشکلات 
کارخانه چدن خوس��ف حداقل تا پایان امس��ال 
ش��اهد راه ان��دازی این واحد صنعتی در اس��تان 

باشیم.
وی در حاشیه بازدید از کارخانه چدن خوسف 
در جم��ع خبرنگاران افزود: س��رمایه گذار چینی 
چند س��ال اس��ت که کار می کند و فاز نخست 
چدن حدود ۹۸ تا ۹۹ درصد پیش��رفت فیزیکی 
دارد ام��ا در زمینه زیرس��اخت ا زجمله آب و گاز 
مشکلاتی دارد که تلاش می کنیم در این سفر به 

جمع بندی رسیده و مشکل را حل کنیم.
رش�د ۵۸درص�دی س�رمایه گذاری  �

خارجی مصوب 
عیس��ی جعفری گیو، مدیرکل ام��ور اقتصادی 
و دارایی اس��تان خراس��ان جنوبی در گفت وگو 
با ایرن��ا اظه��ار کرد: مجم��وع س��رمایه گذاری 
خارج��ی مصوب تا پایان تیرماه امس��ال بیش از 
۹۸۸میلیون دلار بوده که در مقایس��ه با ابتدای 
دول��ت دوازدهم )س��ال ۹۶( رش��د 5۸درصدی 

داشته است.
وی اف��زود: از این می��زان بیش از ۹۰ میلیون 
دلار در ۱۱ پروژه س��رمایه گذاری جذب شده و 
میزان سرمایه گذاری خارجی وارده )جذب شده( 
تا تیرماه ۹۹ به بیش از ۹۰ میلیون دلار رسیده 
که در مقایس��ه با س��ال ۹۶ رش��د ۹۳ درصدی 

داشته است.
جعفری گیو بیان کرد: س��رمایه وارده در سال 
۹۸ مبل��غ ۶.۳ میلیون دلار مرب��وط به 2 پروژه 
نی��روگاه خورش��یدی ۱۰ مگاوات��ی خوس��ف با 
س��رمایه گذاری خارجی از کشور افریقای جنوبی 
و نی��روگاه خورش��یدی 7 مگاواتی سربیش��ه با 
سرمایه گذاری خارجی از کشور چین بوده است. 
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان خراسان 
جنوب��ی گفت: درخواس��ت های س��رمایه گذاری 

خارجی از سوی سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی 
 از 7 کش��ور در ۱۹پروژه س��رمایه گذاری مطرح 

شده است.
وی تصریح کرد: بیش��ترین تعداد درخواس��ت 
مربوط به س��رمایه گذاران خارجی از کشور چین 
با پنج پ��روژه س��رمایه گذاری خارجی به ارزش 

مصوب ۱7۱.5 میلیون دلار است.
جعفری گفت: س��ایر درخواس��ت ها از کشور 
افریقای جنوبی با 2 پروژه سرمایه گذاری خارجی 
ب��ه ارزش مص��وب ۳2.7 میلیون دلار، کش��ور 
افغانستان با سه پروژه سرمایه گذاری خارجی به 
ارزش مصوب 2.۴ میلیون دلار، کش��ور آلمان با 
2پروژه س��رمایه گذاری خارجی به ارزش مصوب 
25۴ میلیون دلار، کشور بلغارستان با یک پروژه 
به ارزش مصوب ۶۰۰ هزار یورو و کشور ترکیه با 
2 پروژه سرمایه گذاری خارجی به ارزش مصوب 

۱2۸.2 میلیون دلار است.
وی افزود: همچنین کش��ور پاکس��تان با یک 
پروژه س��رمایه گذاری خارج��ی به ارزش مصوب 
۱.۹ میلیون دلار، کشور هندوستان با یک پروژه 
به ارزش مصوب ۳.۹۸ میلیون دلار، کشور ایرلند 
با یک پ��روژه به ارزش مص��وب ۴52.۸ میلیون 
دلار و کشور استرالیا با یک پروژه سرمایه گذاری 
خارج��ی به ارزش مص��وب 5.۴ میلیون دلار در 

استان سرمایه گذاری کرده است.
مدی��رکل ام��ور اقتص��ادی و دارایی اس��تان 
خراسان جنوبی بیان کرد: تعداد پروژه های دارای 
مجوز س��رمایه گذاری خارجی فعال در اس��تان، 
درحال حاضر ۱۴ پروژه اس��ت که در مقایس��ه با 
ابتدای دولت دوازدهم رشد ۱5۰درصدی داشته 

است.
وی اضاف��ه ک��رد: از ای��ن می��زان، ۸ پ��روژه 
سرمایه گذاری خارجی با سرمایه مصوب به مبلغ 
۸۶ میلی��ون دلار فعال و در ح��ال بهره برداری، 
2پروژه با س��رمایه مصوب 75 میلیون دلاری در 
حال ساخت و چهار پروژه سرمایه گذاری خارجی 
بالغ بر 25۰ میلیون دلار درحال پیگیری است.

خدم��ات  مرک��ز  ش��د:  ی��ادآور  جعف��ری 
سرمایه گذاری اس��تان به عنوان متولی جذب و 
حمایت از سرمایه گذاران خارجی وظیفه پذیرش 
متقاضی��ان س��رمایه گذاری خارج��ی، برگزاری 
جلسه با س��رمایه گذاران، کارشناسان و مدیران 
دس��تگاه های اجرای��ی، هماهنگ��ی ب��ه منظور 
تس��ریع در صدور مجوزها و اس��تعلامات مربوط 
به پروژه های سرمایه گذاری، نظارت بر پیشرفت 
فیزیکی پروژه های سرمایه گذاری خارجی و رفع 
مشکلات پیش��روی پروژه ها را برعهده دارد. وی 
گف��ت: همچنین به منظور جذب س��رمایه گذار 
خارجی اقداماتی در زمینه شناس��ایی و معرفی 
ظرفیت ها و فرصت های س��رمایه گذاری اس��تان 
از طری��ق چاپ کتاب و بروش��ور، کلیپ معرفی 
توانمندی ه��ای اس��تان و معرف��ی فرصت های 

سرمایه گذاری استان به هیات های سرمایه گذاری 
خارجی، س��فرا و رایزنان اقتصادی کش��ورهای 
هدف و ایجاد ارتباط برای مشارکت بین فعالان 
اقتصادی داخلی با سرمایه گذاران خارجی انجام 

می شود.
نقشه راه س�رمایه گذاری استان تهیه  �

می شود
وی بیان کرد: تهیه نقش��ه راه س��رمایه گذاری 
اس��تان و ایجاد اطلس س��رمایه گذاری از جمله 
برنامه ه��ای مرکز خدم��ات س��رمایه گذاری در 

امسال است.
مدی��رکل ام��ور اقتص��ادی و دارایی اس��تان 
نقش��ه،  ای��ن  در  گف��ت:  جنوب��ی  خراس��ان 
ضم��ن معرف��ی توانمندی ه��ا و ظرفیت ه��ای 
س��رمایه گذاری، خلاصه مطالعات امکان سنجی 
فرصت های س��رمایه گذاری اولویت دار استان در 

اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: همچنین براساس سند آمایش 
اس��تان، مناط��ق اولوی��ت دار برای اج��رای این 
پروژه ها مش��خص شده و با پیاده سازی لایه های 
اطلاعاتی دس��تگاه های اجرایی اس��تان از جمله 
خطوط انتقال آب، برق، گاز، منابع آبی، راه های 
دسترسی، حرایم زیست محیطی و سایر، اراضی 
مستعد س��رمایه گذاری شناس��ایی و مجوزهای 
بی نام ب��رای ارائه به متقاضیان س��رمایه گذاری 
صادر می ش��ود که تأثیر زیادی بر کوتاه ش��دن 
فرآیند اجرای پروژه های س��رمایه گذاری خواهد 

داشت.
جعف��ری از بی ثبات��ی سیاس��ت ها ب��ه عنوان 
مهم ترین موانع س��رمایه گذاری یاد کرد و گفت: 
همچنین نبود ثبات در اقتصاد کلان )نرخ تورم، 
نرخ ارز و س��ایر(، وضع قوانی��ن و مقررات بدون 
توجه به ش��رایط روز اقتصادی و شرایط اقلیمی 
و بومی مناطق کش��ور، برداشت های سلیقه ای از 
قوانین و مق��ررات و طولانی ب��ودن فرآیندهای 
اداری و دریاف��ت مجوزه��ای کس��ب و کار در 
دستگاه های اجرایی، غیرقابل پیش بینی بودن و 
تغییرات قیم��ت مواد اولیه و محصولات از دیگر 

موانع سرمایه گذاری است.
وی بی��ان ک��رد: درب��اره شناس��ایی، رف��ع و 
بخش��نامه های  و  مق��ررات  قوانی��ن،  اص��لاح 
مخ��ل تولی��د و س��رمایه گذاری، دفت��ر پای��ش 
در  مس��تقر  کس��ب و کار  محی��ط  بهب��ود  و 
تش��کیل  دارای��ی  و  اقتص��ادی  ام��ور   وزارت 

شده است. 
مدی��رکل ام��ور اقتص��ادی و دارایی اس��تان 
خراس��ان جنوب��ی اف��زود: در ای��ن مح��ل ب��ا 
هم��کاری ادارات کل ام��ور اقتص��ادی و دارایی 
اس��تان ها، موضوع��ات ب��ه ص��ورت تخصص��ی 
و کارشناس��ی م��ورد بررس��ی ق��رار می گیرد و 
پیش��نهاد اصلاح��ی در هی��ات مقررات زدایی و 
 تسهیل صدور مجوزهای کس��ب و کار مطرح و 

تصویب می ش��ود. وی با اشاره به اهمیت جذب 
سرمایه گذاری خارجی عنوان کرد: ایجاد منافعی 
از جمل��ه ارزآوری، انتقال فناوری و دانش، کمک 
به توسعه صادرات، ارتقای سطح کیفیت تولیدات 
داخل��ی، بازاریاب��ی بین المللی، ایج��اد رقابت و 
 اش��تغال از جمله مزایای جذب س��رمایه گذاری 

خارجی است.
جعفری یادآور ش��د: با توجه به اینکه زنجیره 
تأمی��ن از تولید، توزیع و مص��رف متصل به هم 
هس��تند و بخ��ش خصوصی بیش��تر روی تولید 
تمرک��ز ک��رده و از توزی��ع و بازار ف��روش غافل 
می ش��ود، س��رمایه گذاری خارج��ی می توان��د 
تکمیل کنن��ده ای��ن حلق��ه و اتص��ال دهن��ده 

زنجیره های تأمین باشد.
وی تاکید کرد: منافع حاصل از سرمایه گذاری 
خارج��ی در صورت��ی عاید کش��ور و اس��تان ما 
خواه��د ش��د که بتوانی��م با تلاش در راس��تای 
ایجاد بس��ترهای مناس��ب اقتصادی، سیاس��ی 
کار،  و  کس��ب  فض��ای  بهب��ود  و  حقوق��ی  و 
 ش��رایط را ب��رای ج��ذب س��رمایه های خارجی 

تسهیل کنیم. 
مدی��رکل ام��ور اقتص��ادی و دارایی اس��تان 
خراس��ان جنوب��ی گف��ت: در دول��ت دوازدهم 
چهار پروژه واحد بس��ته بندی برن��ج در منطقه 
وی��ژه اقتص��ادی بیرجن��د ب��ا س��رمایه گذاری 
۳۰۰ ه��زار یورو و اش��تغالزایی 2۰ نفر، نیروگاه 
خورش��یدی یک مگاواتی در شهرستان بشرویه 
با س��رمایه گذاری ۶۰۰ هزار یورو و اشتغال پنج 
نف��ر، نیروگاه خورش��یدی 7 مگاواتی سربیش��ه 
با اش��تغال پیش بینی ش��ده 25 نف��ر و کارخانه 
ریخته گری چدن خاکستری با اشتغال 225 نفر 
و س��رمایه گذاری ۱۰ میلیون دلار در اس��تان به 

بهره برداری رسید. 
وی در ارتب��اط با برنامه های این س��ازمان در 
راس��تای تحقق جه��ش تولید گفت: براس��اس 
اقتص��ادی و دارای��ی،  ام��ور  بخش��نامه وزی��ر 
اقدامات��ی در چارچ��وب 5 مح��ور تأمین مالی، 
تقویت س��رمایه گذاری، توسعه تجارت خارجی، 
بهب��ود محی��ط کس��ب و کار و انضب��اط مالی 
و مولدس��ازی دارایی ه��ای دول��ت پیش بین��ی 
 ش��ده و برنام��ه عملیات��ی تدوین و در دس��ت 

اجرا است. 
جعفری تاکید کرد: بدون ش��ک جهش تولید 
در بس��تر محیط ب��ا ثب��ات اقتص��ادی، فضای 
کسب و کار مناس��ب، نظام تأمین مالی کارآمد 
 و چارچ��وب سیاس��ت گذاری هوش��مند محقق 

خواهد شد.
 وی افزود: دستیابی به این مهم در گرو تقویت 
بخش ه��ای پیش��ران اقتص��ادی و زنجیره های 
تولی��د، تش��ویق و حمای��ت از س��رمایه گذاری 
 خارج��ی، حمای��ت از ن��وآوری و رف��ع موان��ع 

تولید است.

کشف ۴ تن سنگ معدن 
قاچاق در اسفراین

جانش��ین فرمانده نیروی انتظامی شهرستان 
اسفراین از کشف مقدار ۴ تن و ۹۳5 کیلوگرم 
س��نگ معدن قاچ��اق از نوع س��رب به ارزش 
 بی��ش از۳۴5 میلیون ریال در این شهرس��تان 

خبرداد. 
به گزارش ایس��نا، س��رهنگ س��عید عزیزی 
گفت: در زمینه اجرای مس��تمر طرح عملیاتی 
مب��ارزه با اس��تفاده غیرمجاز از معادن س��طح 
ح��وزه اس��تحفاظی، مام��وران پلی��س امنیت 
عموم��ی درپی کس��ب خبری مبن��ی بر اینکه 
ف��ردی اقدام به نگهداری مق��دار قابل توجهی 
س��نگ معدن قاچاق در منزل مس��کونی خود 
کرده بلافاصله موضوع را با جدیت در دس��تور 

کار خود قرار دادند. 
وی با اش��اره ب��ه اینکه مام��وران به محض 
دریاف��ت ای��ن خبر اقدام��ات فنی و پلیس��ی 
خ��ود را ب��ا هماهنگ��ی مق��ام قضای��ی آغ��از 
کردن��د، اف��زود: ب��ا مراجع��ه به مح��ل مورد 
نظ��ر و در بازرس��ی از من��زل مق��دار ۴ت��ن و 
 ۹۳5 کیلوگرم س��نگ معدن قاچاق کش��ف و 

ضبط شد.
س��رهنگ عزی��زی با اش��اره ب��ه اینک��ه با 
بررس��ی ب��ه عم��ل آم��ده ارزش ای��ن مقدار 
س��نگ مع��دن قاچ��اق بی��ش از ۳۴5میلیون 
ری��ال برآورد ش��ده اس��ت، تصریح ک��رد: در 
همی��ن رابطه یک نفر متهم دس��تگیر که بعد 
 از تش��کیل پرون��ده به مراج��ع قضائی معرفی 

شدند.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه اقدام��ات پلیس 
در زمین��ه مب��ارزه ب��ا اس��تفاده غیرمج��از از 
معادن در س��طح شهرس��تان با ق��درت ادامه 
دارد، از ش��هروندان خواس��ت ت��ا در ص��ورت 
اط��لاع از هرگونه م��وارد مش��کوک مراتب را 
 بلافاصله ازطریق پ��ل ارتباطی ۱۱۰ به پلیس 

اطلاع دهند.

 ۸۶۰ هزار تن کالا 
از یزد صادر شد

رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
نخس��ت  ۴ماه��ه  در  گف��ت:  ی��زد  اس��تان 
ارزش  ب��ه  کالا  ت��ن  ۸۶۰ه��زار  امس��ال 
 ۱۰۳ میلی��ون دلار از گم��رک اس��تان ی��زد 

صادر شد.
محمدرض��ا علمدار یزدی در گفت وگو با مهر 
اظهار کرد: انواع کاشی و سرامیک، محصولات 
فولادی، هیدرو کربن، انواع سیم و کابل، انواع 
لول��ه و پروفی��ل، انواع نایلون و کیس��ه فریزر، 
پس��ته و مغز پس��ته، ظروف شیشه ای، اکسید 
مولیبدن و فرومولیبدن، شیش��ه ساختمانی و 
روفرشی عمده کالاهای صادراتی از استان یزد 

هستند.
وی با اش��اره ب��ه اینکه عم��ده کالاهای یزد 
ب��ه ۱۰ کش��ور صادر می ش��ود، اف��زود: عراق، 
افغانس��تان، سوریه، پاکس��تان، امارات متحده 
عربی، آذربایجان، عمان، ارمنس��تان، ترکیه و 
هلند کش��ورهای مقصد صادرات استان یزد به 

شمار می رود.
رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان ی��زد عن��وان ک��رد: آم��ار واردات به 
گمرک اس��تان ی��زد در ۴ ماهه س��ال ۹۹ به 
 می��زان ۱۱ ه��زار ت��ن ب��ه ارزش ۳۸ میلیون 

دلار است.
عم��ده  ش��د:  ی��ادآور  ی��زدی  علم��دار 
کالاه��ای واردات��ی یزد ش��امل ماش��ین آلات 
واحده��ای تولی��دی، اج��زا و قطع��ات، برق و 
 الکترونی��ک، م��واد ش��یمیایی و س��لولزی و 

پلیمری است.

اخبار

گروه معدن

خراس��ان جنوبی از اس��تان های مس��تعد ب��رای حضور 
س��رمایه گذاران اس��ت و با سیاس��تگذاری دولت در حوزه 
همکاری های اقتص��ادی، مجموع س��رمایه گذاری خارجی 
مصوب در امس��ال نسبت به س��ال۹۶ در این استان مرزی 

5۸درصد رشد نشان می دهد. 
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، اس��تان پهن��اور خراس��ان جنوب��ی 
ظرفیت ه��ای معدن��ی، کش��اورزی، گردش��گری و صنعتی 
فراوانی دارد که معرفی صحی��ح آنها می تواند زمینه جذب 
و حضور س��رمایه گذاران داخلی و خارجی به استان را مهیا 
کند و زمینه ساز توس��عه اقتصادی شود. خراسان جنوبی با 
وجود داش��تن مرز طولانی با افغانس��تان )۳۳۱کیلومتر( از 
اس��تان های امن کشور به شمار می رود و مرز مشترک یک 

فرصت اقتصادی و تجاری مهم در این استان است.
وج��ود 2۳ ش��هرک و ناحیه صنعتی فعال در اس��تان به 
عنوان بس��تر مناس��ب اس��تقرار صنایع، مراکز دانشگاهی 
و آم��وزش عالی به عنوان پش��تیبان نیازمندی های علمی، 
پژوهش��ی و فناوری و همچنین تولید لاس��تیک، سیمان، 
کاش��ی و سرامیک، اکس��ید منیزیم، کنسانتره زغال سنگ، 
پودره��ای میکرونی��زه معدنی و ش��مش منیزی��م ازجمله 

مزیت های این استان به شمار می آید.
همچنین در بخش معدن، وجود منابع ارزشمندی از مواد 
معدنی فلزی و غیرفلزی و ذخایر غنی س��نگ های تزئینی، 
رتبه ششم کش��ور در تعداد معادن )۶۴۸ معدن(، بالاترین 
میزان تنوع معدنی در س��طح کشور با 5۳ نوع ماده معدنی، 

رتبه نخس��ت ذخایر زغال سنگ کشور، رتبه نخست ذخایر 
منیزیت کشور، رتبه نخست ذخایر خاک های صنعتی نسوز 
کش��ور و رتبه چهارم کشوری از حیث اش��تغال واحدهای 
معدن��ی از دیگر مزیت ها و قابلیت های این اس��تان اس��ت. 
از س��وی دیگر اس��تان خراس��ان جنوب��ی دارای رتبه اول 

کش��وری و جهانی در تولید زرش��ک، رتبه اول کشوری در 
تولید عن��اب، رتبه دوم کش��وری در تولید زعف��ران، رتبه 
چهارم کش��وری تولید پنبه، رتبه س��وم کشوری در تولید 
گیاه��ان دارویی، رتبه پنجم کش��وری تولید پس��ته، رتبه 
پنجم کشوری در تولید گل نرگس، رتبه هشتم کشوری در 

تولید انار کش��ور، رتبه دوم جمعیت ش��تر کش��ور است و 
وجود زنجیره کامل تولید گوش��ت مرغ در بخش کشاورزی 
می توان��د ب��رای س��رمایه گذاران خارج��ی جذابیت��ی ویژه 
 داشته باش��د و آنان را برای س��رمایه گذاری به این منطقه 

جذب کند.
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 ازذخایر غنی معدنی تا تولید شمش چدن در خراسان جنوبی
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توسعه فناوری معادن

مهم�ترین�پیش�رفت�هایی�ک�ه�تاکنون���
در�صنعت�معدن�دیده�اید�چیست؟

 به تازگی پیش��رفت های شگرفی در ایمنی افراد 
در داخ��ل و بی��رون معادن رخ داده اس��ت همانند 
اس��تفاده از فناوری ه��ای جدید که موجب افزایش 
امنیت می ش��ود، همچنین به��ره وری و کارآیی به 
ویژه در زمینه اتوماس��یون و دیجیتالی شدن وجود 

داشته است.
کمک�فناوری�های�دیجیتال�به�معدن��

فنآوری ه��ای دیجیتالی نه تنها در دس��تیابی به 
عملکرد بهتر تجهی��زات ما را کمک می کنند بلکه 
در برنامه ه��ای کاربردی و اجرایی نیز کمک زیادی 
می کنن��د. برنامه هایی از قبی��ل مدیریت ترافیک، 
ردیابی پرس��نل، جلوگی��ری از برخورد و تصادفات 
احتمال��ی، آگاه��ی از امنیت مردم و بهینه س��ازی 
حرک��ت اف��راد در داخ��ل و اط��راف تجهیزات در 
ی��ک منطقه احتراق و همچنین کم��ک به اپراتور 
در اس��تفاده بیش��تر و بهتر از تجهیزات نیز کمک 
شایس��ته ای می کن��د. فن��اوری به اپرات��ور کمک 

می کند تا از برنامه اس��تفاده کند و با آن برنامه کار 
کند، خواه این برنامه برای پاشیدن کنسانتره باشد 

یا شارژ کردن باتری و... .
چط�ور�صنع�ت�و�مع�دن�می�تواند�به���

پایداری�بیش�تری�دس�ت�یاب�د�و�پایدارتر�
شود؟

بای��د بجای اس��تفاده از دی��زل و کاهش مصرف 
دی��زل در زیر زمین از فن��اوری قطار برقی و باتری 
بیشتر اس��تفاده کرد، اگرچه هنوز باید انرژی لازم 
برای اس��تفاده از وسایل نقلیه برقی یا شارژ وسایل 
بات��ری را فراهم کنیم اما داریم تلاش می کنیم که 

افراد در معرض خطر آلاینده ها قرار نگیرند.
برخ��ی از م��واردی که ش��رکت نورم��ت به آن 
می پ��ردازد، و من با ش��رکت های قبل��ی نیز مورد 
بررس��ی قرار داده ام، این اس��ت که ما داریم تلاش 
می کنی��م زمان و ان��رژی برای انج��ام یک فرآیند 

خاص کاهش یابد.
با اس��تفاده از بتن پاش��ی، می توانیم استفاده از 
مواد ش��یمیایی و بازگش��ت ارتجاعی یا ری باند را 
بهینه س��ازی کنیم، به این معن��ا که مقدار مصرف 
بت��ن کنترل ش��ده اس��ت زی��را به هم��ه ناحیه ها 
پاش��یده نمی ش��ود. کاهش در ریباند یا بازگش��ت 
باعث افزایش س��رعت فرآیند و کاهش مصرف بتن 
است که خود باعث صرفه جویی در هزینه و کاهش 

تولید دی اکسید کربن است، همین طور که کاهش 
مصرف مواد شیمیایی هم مزایای مالی و هم کاهش 

نیاز به مواد شیمیایی را به دنبال خواهد داشت.
کاهش�آب�موردنیاز�فرآیند�معدن��

ما می توانیم درب��اره میزان آب مصرفی در طول 
فرآین��د معدن کارهای بس��یار زیادی انجام دهیم، 
می توانی��م از فناوری های جدید اس��تفاده کنیم تا 
می��زان آب مورد نی��از در فرآیند معدن را به میزان 
قابل توجهی کاهش دهیم البته موارد زیادی وجود 
دارد که ما می توانیم آنها را در این صنعت وارد کنیم 
و از آنه��ا بهره ها بریم، برای مثال با بازیافت موادی 
که می تواند دوباره مورد استفاده قرار گیرد یا اینکه 
چطور انواع مختلفی از مواد اولیه را بازیابی کنیم تا 
بتوانیم از آنها اس��تفاده دوباره کنیم، به جای آنکه 

آنها را دور بیندازیم.
ب�رای�صنعت�و�معدن�چه�چالش�هایی���

را�می�بینید؟
من تعدادی چالش در کشورهای توسعه نیافته یا 
دور افتاده می بینم که درحال حاضر که می خواهیم 
در این کش��ورها پ��روژه ای را عملی و اجرا کنیم به 
ای��ن چالش ها برمی خوریم. م��ن فکر می کنم باید 
یک تعادلی بین اس��تفاده سنگین از صنایع معدنی 
و س��رمایه گذاری س��نگین برای توسعه یک معدن 

باشد.

اگر به کنفرانس ایندابا در کیپتاون نگاه بیندازید 
صحبت های زیادی از سوی مدیرعامل شرکت های 
مع��ادن گوناگون درباره مس��ئولیت های اجتماعی 
تج��ارت و آگاهی ش��رکت ها ب��رای تعامل دولت و 
ملت و جامعه برای دس��ت یافتن به تعادل و زمینه 
مشترک بین اینها برای شروع کار می شنوید. برای 
مثال پروژه ه��ای اخیر در تانزانیا، زامبیا و اندونزی 
نگاه کنید جایی اس��ت ک��ه درگیری های حقوقی 
بین دولت ها و ش��رکت های معدن رخ داده اس��ت، 
درگیری های��ی ک��ه درب��اره مجوزهای اس��تخراج 

معادن و مجوزهای جدید است.
فرات��ر از هرگونه چالش، من آینده ای روش��ن را 
ب��رای معدن می بین��م، آینده ای ک��ه فناوری های 
جدی��دی را در بر می گی��رد و نیز فرصت��ی را برای 
بس��یاری از قاره های دیگر برای نیروی کار متنوع تر 

فراهم می کند.
پیش�نهادهای�کلیدی�شرکت�نورمت���

ک�ه�پاس�خگوی�نیازه�ای�ای�ن�روندهای�
جدید�است،�چیست؟

اول از هم��ه، به��ره وری کام��ل از وس��ایل نقلیه 
باتری، موضوعی اس��ت که برای ما امر مهمی است. 
من می خواهم که نخستین معدن بزرگ باشیم که 
از فن��اوری باتری اس��تفاده می کند اما ما همچنین 
در  ح��ال بررس��ی ان��واع مواد م��ورد اس��تفاده در 

محصولات خود هس��تیم و دوباره به دنبال استفاده 
مس��ئولانه تری از موادخ��ام هس��تیم. ما همچنین 
درحال سرمایه گذاری هس��تیم تا بتوانیم تعدادی 
از فناوری ه��ای دیجیتالی جدی��د را به بازار عرضه 
کنی��م ک��ه امنیت مردم را ارتقا بخش��د، از فناوری 
های��ی مانن��د واقعیت مجازی برای اتص��ال آنها از 
س��ایت های دور افتاده به مرکز یا شبیه سازی هایی 
برای یک محیط آموزش��ی یا کمک به تش��خیص 

مشکلات فنی استفاده می کنیم.
کاهش�استفاده�از�نیروی�انسانی��

م��ا با اس��تفاده از فناوری می توانیم اس��تفاده از 
نی��روی انس��انی را کاهش دهیم تا کمتر کس��ی را 
مجب��ور ش��ویم به مناط��ق دور افتاده بفرس��تیم، 
همچنی��ن باید با اف��راد روی موضوعات مهمی کار 
کنی��م، نه تنها درباره ایمنی، بلکه آگاهی اجتماعی 
را هم باید برای آنها ش��رح و آموزش دهیم. من در 
همی��ن چند ماهی که در ش��رکت نورمت فعالیت 
می کنم بس��یار تحت تاثیر قرار گرفته ام چون شاهد 
ای��ن ب��وده ام که اف��رادی همزمان در ش��رکت کار 
می کنن��د و فعالیت دارند و هم در زمان ش��خصی 
فعالیت های��ی انج��ام می دهند که ب��ه نفع جامعه 
مع��دن هم باش��د که با این کار بتوانن��د تفاوتی در 
برخ��ی صنایع و مع��ادن که ما فعالی��ت می کنیم 

به وجود بیاورند.
نورمت�به�دنبال�چه�چیزی�است�تا�در���

آینده�به�آن�توجه�کند؟
ما همیش��ه باید اطمین��ان حاصل کنیم که یک 
س��بد رقابتی داریم که پاس��خگوی تمام نیازهای 
مش��تریان باش��د. ما داریم در زمان و هزینه برای 
شارژ خودکار و پاشش خودکار بتن سرمایه گذاری 
می کنی��م و در حال ارائه راه حل ه��ای قابل اعتماد 
و مقرون به صرفه نیز هس��تیم. Normet شرکتی 
است با تاریخ و میراث پر افتخار و شهرت قوی ومن 
باتمام تلاش��م روی خوش��نام تر شدن و محبوب تر 
شدن نورمت کار می کنم که تعداد بیشتری از مردم 
و کش��ورها درباره Normet ببینند و بشنوند و از 
لحاظ جغرافیایی نیز در دنیا گس��ترده تر ش��وند. ما 
باید خودمان بازاریابی کنیم و واقعا به مردم بیشتر 
آموزش دهیم که ما چه ش��رکتی هس��تیم و برخی 
از کارهای هیجان انگیز که داریم انجام می دهیم را 

برای آنها شرح دهیم.

پی��ش بینی می ش��ود طوفان کاهش 
عرض��ه و افزای��ش تقاض��ا ک��ه قیمت 
سنگ آهن را به بیش از ۱۱۰دلار در هر 
تن رسانده، تا سال آینده نیز ادامه یابد.

ب��ه گ��زارش ف��ولاد ای��ران، آخرین 
تحقیقات حاکی از افزایش شدید قیمت 
س��نگ آهن به لطف تاثیر عرضه و تقاضا 

از همه گیری ویروس کروناست.
برزیل، یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان س��نگ آهن در جه��ان، تولید خود را تحت تاثیر 
بحران بهداشت عمومی کاهش داده که باعث افت صادرات آن شده است، در حالی که چین 
به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده، واردات سنگ آهن خود را به دلیل محرک های اقتصادی 

دولت، افزایش داده است.
براساس پیش بینی ها، سود خالص ۹.۱میلیارد دلاری شرکت بی اچ پی در ماه اوت، کاهش 

درآمدها از محل نفت و مس را جبران می کند.
پیش بینی می ش��ود فورتس��کیو نیز با ۵۰درصد افزایش در سود خالص، رقم ۴.۷میلیارد 

دلار سود در ماه اوت را به ثبت برساند.
کارشناس��ان پیش بینی می کنند با بازگش��ت برزیل به بازار و اف��ت تقاضای چین، قیمت 
سنگ آهن روند کاهشی داشته و به ۸۰ دلار در هر تن تا پایان امسال بازگردد و بعد از آن در 
رقم ۷۰ دلار در هر تن یا کمتر باقی بماند. اما تحقق این پیش بینی با توجه به دیدگاه بانک ها 

درباره احتمال افزایش تقاضای فولاد در بازارهای دنیا با تردید همراه است.
سیتی گروپ معتقد است اگر کشورها همان گونه که پس از بحران مالی گذشته، توانستند 
بعد از یک س��ال روند تقاضای فولاد را بهبود بخش��ند، پس از بحران فعلی نیز بتوانند بازار 

فولاد را بازیابی کنند، تقاضای سنگ آهن نیز همچنان صعودی خواهد ماند.
جی پی مورگان نیز در تایید س��یتی گروپ، میانگین قیمت س��نگ آهن برای سال آینده را 

۱۰۰دلار در هر تن پیش بینی می کند. 

پوسکو، بزرگ ترین تولیدکننده فولاد 
کره جنوبی اعلام ک��رد که تولید فولاد 
خ��ام خود را به دلیل تاثیر ویروس همه 

گیر کرونا، کاهش داده است.
به گزازش معدن نیوز، تولید س��الانه 
فولاد خ��ام این فولادس��از برای س��ال 
۲۰۲۰ به ۳۵.۳ میلیون تن تغییر یافت 
درحالی که هدف گذاری قبلی ش��رکت 

 Nippon تولید ۳۶.۷ میلیون تن فولاد خام بوده است. به همین ترتیب نیپون استیل ژاپن
Steel نیز انتظار دارد که تولید فولاد خامش با ۲۰ درصد افت نس��بت به س��ال گذش��ته به 
۳۱.۸ میلی��ون تن تنزل یابد درحالی که در س��ال ۲۰۱۹ بالغ ب��ر ۳۹.۵۴ میلیون تن فولاد 

خام تولید کرده بود.
این ش��رکت فولادساز ژاپنی اشاره کرده که تقاضای ضعیف فولاد و کاهش ساخت وسازها 
بعد از تعویق المپیک توکیو بدلیل تاثیر منفی کرونا، بر فعالیت های تولیدی این شرکت نیز 

تاثیرگذار بوده است.
کاه��ش تولید فولاد ب��ه دلیل بحران ناش��ی از COVID-۱، در جه��ت پیش بینی های 
انجم��ن جهان��ی ف��ولاد بوده ک��ه اعلام داش��ته تقاض��ای جهانی ف��ولاد در س��ال ۲۰۲۰ 
 ح��دود ۶.۴ درص��د کاه��ش یافت��ه و امس��ال ب��ه ی��ک میلی��ارد و ۶۵۴ میلی��ون ت��ن 

خواهد رسید.

پیش��بینی�قیمت�سنگ�آهن�برای�سال�آینده

�اعلام�رسمی�کاهش�
تولید�فولاد�پوسکو�و�نیپون�استیل

 واله جایگاه خود
 را بازیابی می کند

وال��ه برزیل مجوز توس��عه معدن س��نگ آهن 
Serra Sul )از مع��ادن زیرمجموعه S۱۱D( را 

دریافت کرد.
ب��ه گزارش معدن نی��وز، رویترز گ��زارش داد؛ 
وال��ه معدنکار برزیل��ی و بزرگ ترین تولیدکننده 
س��نگ آهن جهان )واله دوباره جایگاه قبلی خود 
را به  دس��ت آورد و از ش��رکت بی اچ پی استرالیا 
جل��و افتاد(، مج��وز هیات مدیره را ب��رای پروژه 
توس��عه Serra Sul ۱۲۰ ک��ه باع��ث افزایش 
ظرفی��ت معدنی S۱۱D ح��دود ۲۰ میلیون تن 

در سال خواهد شد، به  دست آورد.
این ش��رکت اعلام کرد که برای این توس��عه 
در طول چندین س��ال نیازمند ۱.۵ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری است و سبب خواهد شد تولید به 
۲۶۰ میلیون تن در سال در ایالت Para برسد.

این شرکت گفت: پروژه Serra Sul ۱۲۰یک 
سپر مهم در حوزه ظرفیت تولیدی ایجاد کرده و 
انعطاف پذیری عملیاتی بیشتری را برای مواجهه 
با تولی��د احتمالی یا محدودیت ه��ای مجوز در 

Northern System تضمین می کند.
 Serra Sul واله گف��ت که پیش��برد پ��روژه
۱۲۰و تأثی��ری که این پروژه از بیماری همه گیر 
کرونا ویروس گرفته است منجر به تجدیدنظر در 
مورد س��رمایه گذاری هایش برای سال ۲۰۲۱ و 

دوره ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۴ خواهد شد.

 پیش بینی کاهش 
ازدحام کشتی های حامل 

سنگ آهن 
بدن��ه فولاد چی��ن انتظ��ار دارد ک��ه ازدحام 
 و تراک��م بنادر س��نگ آهن ت��ا پایان م��اه اوت 

کاهش یابد.
به گزارش مع��دن نیوز، رویترز گ��زارش داد؛ 
انجم��ن آه��ن و ف��ولاد چی��ن )CISA( اعلام 
کرد که مش��کلات تخلیه س��نگ آهن و مسائل 
ازدحام بنادر به احتم��ال زیاد در اواخر ماه اوت 
با بهبود ش��رایط آب و هوای��ی و کنترل بیماری 

کروناویروس تسهیل شود.
 براس��اس اع��لام سیس��ا، تعداد کش��تی های 
س��نگ  آهن موجود در بنادر ب��ه تازگی به دلیل 
شرایط نامساعد آب و هوایی، محدودیت ها برای 
مهار پاندمی و کش��تی هایی که به طور همزمان 
می رسند، افزایش یافته است و همین امر جریان 
ورود ماده اولیه تولی��د فولاد را دچار اختلالاتی 

کرده است. 
 براس��اس اطلاع��ات ردیابی کش��تی ها که به 
وسیله Refinitiv جمع آوری و گردآوری شده، 
کش��تی های سنگ آهنی که از ۱۱ اوت در انتظار 
تخلیه در بن��ادر چین بودند، ۱۷.۴۶ میلیون تن 
سنگ آهن را به همراه داشته و حمل می کردند.

 بیش��تر معام��لات از ن��وع قرارداده��ای آتی 
سنگ آهن در بورس کالای دالیان از ماه جولای 

۲۲.۷درصد افزایش داشته است.
انجم��ن آهن و فولاد چین گفته که این موارد 
را ب��ه وزارت حمل ونق��ل گزارش داده اس��ت و 
وزارتخان��ه مربوطه درحال اتخ��اذ تدابیری برای 
کمک به تسهیل این ازدحام تراکم کشتی هاست.

 قیمت سنگ آهن 
در ۱۲۲دلار ایستاد

پ��س از ش��اخص های مثبت اقتص��ادی چین 
و ثب��ت رک��ورد ب��الای تولید فولاد خ��ام که به 
۹۳.۳میلیون تن در ماه جولای رس��ید و رش��د 
۹.۱درصدی را نس��بت به مدت مشابه سال قبل 
به ثبت رس��اند، تمایلات خوش��بینانه ای به بازار 
س��نگ آهن و صعود آن براس��اس تقاضای فولاد 

چین ایجاد شده است.
به گزارش معدن نی��وز، علاوه بر این، ترافیک 
ش��دید در بنادر چین منجربه کس��ری و کمبود 
محموله های فاین متوس��ط عی��ار در بنادر این 

کشور شده است. 
ب��ه گفته منابع تجاری، از م��اه مارس تاکنون 
ش��اهد افزای��ش تع��داد کش��تی های در ص��ف 
پهلوگیری به تعداد ۸۰ تا ۹۰ فروند در سراس��ر 

بنادر چین هستیم.
 ب��ا وجود ازدح��ام موجود، برخ��ی منابع بازار 
انتظار دارند این ترافیک تا پایان ماه اوت تسهیل 

شود. 
در ای��ن زمین��ه انجم��ن آهن و ف��ولاد چین 
)سیس��ا( به طور جدی به دنب��ال راه حلی برای 

تسهیل در ازدحام بنادر است.

اخبار

شهریار خادمی
مترجم

اد س��انتاماریا، مدیرعام��ل ش��رکت نورمت 
بیان ک��رد: من آینده ای روش��ن را برای معدن 
می بینم، آینده ای ک��ه فناوری های جدیدی را 
در ب��ر می گیرد و نیز فرصتی را برای بس��یاری 
از قاره ه��ای دیگ��ر برای نی��روی کار متنوع تر 
فراه��م می کن��د. از آنجا که دیجیتالی ش��دن 
و پای��داری در صنع��ت این روزه��ا مورد توجه 
بسیاری واقع شده است، شرکت Normet به 
عنوان شرکتی از کارشناسان جهانی در زمینه 
تجهیزات و خدمات معدن به ش��مار می آید؛ اد 
س��انتاماریا سال گذش��ته به عنوان مدیرعامل 
ش��رکت نورمت انتخاب ش��د. وی پیش از این 
نیز در معدن »سندویک« به عنوان مدیر بخش 
خدمات و رئیس ابزارهای س��نگ و اس��تخراج 
معادن زیرزمینی در استرالیا مشغول به کار بود. 
مجله فناوری معدن با سانتاماریا در مورد آینده 
معادن و اس��تخراج مع��ادن گفت وگویی انجام 

داده است. 
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نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر
هر روز هفته شاهد عرضه اولیه در بورس خواهیم بود

دلیل عرضه بعضی حقوقی ها 

روند صعودی بورس در بلندمدت

گروه معدن

شاهد عرضه های اولیه در بورس باشیم.ش��رایط فنی به دنبال این هس��تیم که هر روز هفته، رئیس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار گفت: با ایجاد به انتفاع اقتصاد کشور و البته خود مردم خواهد شد. پررنگ کن��د.وی افزود: حضور مردم در بورس منجر می توان��د حض��ور طبقه پایی��ن را در اقتص��اد ایران به طبقات پایین کوچ کرده اند، بنابراین بازار سرمایه است به این معنا که یا به طبقات بالا رفته یا عمده آنها در س��ال های اخیر، طبقه متوسط در کشور کم شده جلس��ه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: بورس باشیم.به گزارش مهر، حسن قالیباف اصل، در هس��تیم که هر روز هفته، شاهد عرضه های اولیه در می ش��وند، گفت: با ایجاد ش��رایط فنی به دنبال این افزای��ش س��رمایه ش��رکت ها، 5 روزه پاس��خ داده رئیس سازمان بورس با بیان اینکه درخواست های 

به نظر می رس��د  بخشی از فش��ار فروش این روزها 
ناشی از فشاری است که س��رمایه گذاران وحشت زده 
بازارسرمایه با درخواس��ت های ابطال، به صندوق های 
س��رمایه گذاری تحمی��ل کرده اند. عباس��علی حقانی 
نس��ب، رئیس هیات مدیره شرکت س��بدگردان هدف 
در گفت وگ��و با بورس نیوز، ضم��ن تایید این مطلب، 
بی��ان کرد: یکی از عوامل مهم و اثرگذار بر روند منفی 
بازار و فش��ار عرضه ها، ابطال یونیت های صندوق های 
س��رمایه گذاری اس��ت. برای ف��رار از صف های فروش 
ب��ازار در روزه��ای منف��ی، بعض��ی س��رمایه گذاران 
صندوق های سرمایه گذاری، اقدام به ابطال می کنند و 
نکت��ه اینجا اس��ت که مدیر صن��دوق در پایان هر روز 
باید درخواس��ت های ابطال را بپذی��رد و این ابطال ها، 
صندوق های س��رمایه گذاری را وادار به فروش س��هام 
برای تس��ویه با فروش��ندگان می کن��د. وی افزود: این 
موض��وع چالش صندوق های س��رمایه گذاری اس��ت و 
س��بدگردان ها با این مش��کل روبه رو نیس��تند. اما در 
مجموع، اینکه در روزهای به ش��دت منفی یا به شدت 

مثبت بازار که بازار در صف خرید یا فروش قفل شده، 
س��رمایه گذاران اقدام به خرید و ی��ا ابطال یونیت های 
صندوق های س��رمایه گذاری می کنن��د، در واقع منافع 
س��ایر س��رمایه گذاران ای��ن صندوق ه��ا را در معرض 
کاهش قرار می دهد و این نقطه ضعفی اس��ت که باید 
برای اصلاح آن، تدبیری اندیش��یده شود. این طبیعی 
اس��ت که با منفی شدن بازار، بعضی س��رمایه گذاران 
صن��دوق ها، درخواس��ت ابطال داش��ته باش��ند؛ ولی 
همانط��ور که در بانک ها سیس��تم پرداخت س��ود به 
سپرده گذاران از روزشمار به ماه شمار تغییر کرد، باید 
تدبیری اندیش��یده ش��ود که اگر دارندگان یونیت های 
صندوق های سرمایه گذاری، تصمیم به ابطال هیجانی 
بگیرند، جریمه ای شامل حال شان شود. درحال حاضر 
امکان سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری و 
ابط��ال حتی به فاصله ی��ک روز وجود دارد و این عدم 
محدودی��ت، هیجان ابط��ال یونیت ها و ب��ه دنبال آن 
فروش سهم ها را تش��دید می کند. این کارشناس بازار 
سرمایه در پاسخ به این سوال که »آیا امکان نگهداری 

بخشی از منابع صندوق به شکل وجه نقد وجود ندارد 
که درخواس��ت های ابطال، منجر به ف��روش هیجانی 
س��هم و احتم��الا ضرر و زیان س��ایر س��رمایه گذاران 
ای��ن صندوق ها و فعالان بازار س��رمایه ش��ود« گفت: 
صندوق های س��رمایه گذاری امکان نگهداری بخشی از 
منابع به شکل سپرده بانکی )معمولا 5 درصد از منابع( 
و یا اوراق را دارند تا در صورت ابطال، امکان تس��ویه با 
فروش��ندگان را داشته باشند؛ ولی نکته اینجا است که 
معمولا سپرده های بانکی این صندوق ها، مدت دار است 
و در صورت خروج سپرده از بانک، سود کمتری به این 
سپرده ها تعلق بگیرد و به همین دلیل، تمایل به خروج 
ناگهانی سپرده های بانکی ندارند. ضمن اینکه به سبب 
رفتارهای توده وار در بازار س��رمایه م��ا، در روندهای 
منفی درخواس��ت های ابطال واحده��ای صندوق های 
سرمایه گذاری، بیش از منابع نقدی است که صندوق ها 
در اختی��ار دارند. بهترین راه��کار، اعمال محدویت در 
ابطال واحدهای صندوق های سرمایه گذاری است؛ کما 
اینکه س��پرده گذاران بانکی سود سپرده ها را ماه شمار 

دریافت می کنند و اگر س��پرده ها کمت��ر از یک ماه در 
حس��اب بانکی اشخاص بماند، مش��مول دریافت سود 
ماه ش��مار نخواهد ش��د. این مدل می تواند به نوعی به 
صندوق های س��رمایه گذاری هم تعمی��م یابد و انتظار 
می رود س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار نس��بت به این 

موضوع، تصمیم گیری کند.
حقانی نسب تصریح کرد: نوس��ان قیمت سهم ها در 
بازار س��رمایه باعث ش��ده بخش��ی از منافع دارندگان 
واحدهای صندوق های سرمایه گذاری، به سرمایه گذاران 
جدیدال��ورود به صندوق ه��ا یا فروش��ندگان روزهای 
منفی، انتقال یابد. بنابراین ضروری است در روزهای به 
ش��دت منفی یا به شدت مثبت بازار، نسبت به تعدیل 
ارزش ابطال اقدام کنند تا هم از هیجان خرید و فروش 
کاسته شود و هم منافع سرمایه گذاران حفظ گردد. اگر 
این 2نقطه ضعف صندوق های س��رمایه گذاری برطرف 
ش��ود، بار فش��ار معاملات هیجانی به دوش صندوق ها 
تحمیل نخواهد ش��د و بازار سرمایه هم اوضاع بهتری 

خواهد داشت.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گف��ت: حمایت مقامات 
اصلی کشور از این بازار نشان دهنده این است که به نوعی 
درگیر این بازار ش��ده اند و حواسش��ان به بهبود معاملات 
این بازار و سرمایه های مردم خواهد بود. مهدی آزادواری 
در گفت وگ��و ب��ا ایرنا، تقویت و توس��عه بازار س��هام را به 
نفع اقتصاد کشور دانست و افزود: شتاب در افت شاخص 
ب��ورس در وضعیت کنونی و ایج��اد نگرانی در جامعه در 
زمینه ریزش بازار و اصلاح شدید بازار ناشی از ورود حجم 
زیادی از س��هامداران حقیقی و تازه وارد به این بازار است 
ک��ه به دلیل برخی از رفتاره��ای هیجانی اقدام به خرید 
و ف��روش در ب��ورس می کنند. وی با بی��ان اینکه افرایش 
حج��م خرید و فروش در ب��ورس منجر به عدم تعادل در 
معاملات این بازار خواهد ش��د، افزود: سهامداران حقیقی 
به مح��ض ایجاد کوچک ترین اصلاحی، تصمیم به خرید 
و فروش های هیجان��ی در بازار می گیرند که این موضوع 

واکنش خوبی را در بازار ایجاد نمی کند.
س�رمایه گذاری س�هامداران ت�ازه وارد در  �

صندوق سرمایه گذاری 
آزادواری اظه��ار کرد: س��هامداران حقیق��ی و تازه وارد 
بهت��ر اس��ت به منظ��ور س��رمایه گذاری در این ب��ازار به 
س��مت صندوق ه��ای س��رمایه گذاری هدایت ش��وند و 
منابع و نقدینگی خود را به این س��مت س��وق دهند. این 
کارش��ناس اقتصادی افزود: مدیران با تجربه ای مدیریت 

این صندوق ها را بر عهده دارند و نسبت به اینکه چه زمانی 
اقدام به ورود و خروج س��رمایه مردم کنند آگاهی دارند. 
وی خاطرنش��ان کرد: اکنون به تناس��ب ورود نقدینگی و 
حجم گس��ترده س��هامداران تازه وارد با صف های فروش 
طولانی همراه می شویم که بازار را به شدت با تصمیمات 
هیجانی خود تحت ش��عاع قرار می دهند. آزادواری گفت: 
افزایش سهامداران حقیقی و نگرانی های موجود از سمت 
این افراد که باعث افزایش فرکانس منفی بازار به وس��یله 
این افراد می شود بر شدت افت این روزهای بازار تاثیرگذار 
بوده است. این کارشناس بازار سرمایه گفت: افراد با سابقه 
اتفاقاتی که اخیرا در بازار رخ داده اس��ت را طبیعت بازار 
می دانند و به هیچ عنوان دست به فروش های هیجانی در 
بازار نمی زنند. وی خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری در بازار 
س��رمایه به دلیل شفافیتی که در کشور دارد و همچنین 
نظارت نهادهای مختلف بر روند معاملات این بازار، بسیار 
بهتر از س��رمایه گذاری در بازارهای موازی است که بدون 
دلیل، منطق و ش��فافیت گاهی اوقات رشد می کنند. این 
کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: پیشنهاد ما این است که 
س��ازمان متولی، فرهنگ س��ازی بیش��تری را نس��بت به 
س��رمایه گذاری در این بازار انج��ام دهد، منابع نقدینگی 
ک��ه باعث عدم تعادل در عرضه و تقاضای بازار می ش��ود 
را کنترل کنند و ورود س��هامداران حقیقی را به س��مت 

صندوق ها سوق دهد.

سهامداران نگران نوسان های لحظه ای در  �
بازار نباشند

آزادواری با بیان اینکه س��هامداران حقیقی بهتر اس��ت 
نگران نوس��ان های لحظه ای در بازار نباش��ند و براس��اس 
صف های فروش��ی که در برخی از س��هام ایجاد می ش��ود 
تصمیم گی��ری نگنند، گفت: همه س��هم ها با تحلیل هایی 
همراه هس��تند، به همین دلیل س��رمایه گذاران باید با در 
نظ��ر گرفتن تحلیل های موجود و نگاه میان مدت تصمیم 
ب��ه س��رمایه گذاری در ای��ن س��هم ها بگیرند زی��را از این 
طریق قادر به کس��ب بازدهی چش��مگیر از بیش��تر سهام 
ش��رکت های بورس��ی هس��تند. به گفته این کارش��ناس 
اقتص��ادی، پراکندگ��ی و تصمیمات هیجان��ی برای ورود 
نقدینگی در بازارهای مختلف باعث کاهش کسب بازدهی 

در این بازار می شود.
حمایت دولت از بورس �

آزادواری گفت: حمایت مقامات اصلی کشور از این بازار 
نشان دهنده این است که به نوعی درگیر این بازار شده اند 
و حواسش��ان به بهبود معاملات این بازار و س��رمایه های 
مردم خواهد بود. این کارش��ناس بازار سرمایه اظهارکرد: 
سهامداران حقیقی گول صف های فروش را نخورند و بهتر 
است طبق روال بازار پیش روند و دست از تصمیم گیری های 
هیجانی در این بازار بردارند. وی اظهارکرد: به نظر می رسد 
با توجه به نگاه دولت به این بازار، ورود شرکت های جدید 

ب��ه بورس و نقدینگی ب��ه این بازار همچنان روند صعودی 
بازار و توس��عه معاملات بورس ادامه دار باشد اما نوسانات 
ش��دید در این بازار به دلیل ناآگاهی مردم نس��بت به این 
بازار بوده است. آزادواری با بیان اینکه بورس با آینده بسیار 
خوب و توسعه ای همراه است و نوسانات آن بیشتر به دلیل 
ناآگاهی مردم از معاملات این بازار است، افزود: با قاطعیت 
می توان گفت بازار س��هام نسبت به سایر بازارهای موازی 
بازدهی بیشتری را در اختیار فعالان بازار قرار خواهد داد. 
این کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سرمایه می تواند اثر 
خود را در اقتصاد کلان و اش��تغال داشته باشد اما بازدهی 
کسب شده در بازارهای دیگر به جیب دلالان همان حوزه 
م��ی رود و تاثیری در اقتصاد کش��ور نخواهد داش��ت. این 
کارش��ناس اقتصادی با تاکید ب��ر اینکه همچنان حمایت 
دولت از این بازار وجود دارد اما با توجه به اینکه به تازگی 
وارد این بازار مالی شده باید در تصمیم گیری ها دقت لازم 
را داشته باش��د، افزود: هر تصمیم غیرکارشناسی سرعت 
رون��د معاملات این بازار را تحت تاثیر قرار می دهد، حوزه 
س��تاد تنظیم ب��ازار می تواند به وس��یله نهادهای حقوقی 
زیرپوشش ضمن تنظیم معاملات بازار، نظمی را در عرضه 
و تقاضاهای موجود در بازار ایجاد کند و مانع از رفتارهای 
هیجانی س��هامداران حقیقی ش��ود. آزادواری اظهارکرد: 
بهترین بازار برای کسب بازدهی معقول بازار سرمایه است 
اما نوع به دست آورن بازدهی به وسیله افراد متفاوت است.

فروشبلوکیسهامعدالت
ش��رکت  مدیرعام��ل 
مرک��زی  س��پرده گذاری 
تس��ویه  و  به��ادار  اوراق 
برای حمایت  گفت:  وجوه 
از ب��ازار س��رمایه و حقوق 
س��هامداران، فروش سهام 
بلوکی  به ص��ورت  عدالت 
با نماد2 در ب��ورس انجام 

می شود.
به گزارش خبرگزاری صدا و س��یما، حس��ین فهیمی افزود: فروش س��هام 
عدالت در بازار باعث نزولی ش��دن بازار سرمایه نشده است و نکته ای که این 

روزها در این رابطه مطرح می کنند صحت ندارد.
وی با اش��اره به اینکه حجم بازار س��رمایه عمیق ش��ده است ادامه داد: در 
ب��ازاری که بی��ش از 20 هزار میلی��ارد تومان معامله انجام ش��ود عددهای 
چن��د 100 میلیاردی س��هام عدالت در برخی روزها تاثی��ر زیادی در منفی 
و مثب��ت ش��دن بازار ن��دارد؛ ممکن اس��ت در برخی نماده��ا تاثیر مقطعی 
 داش��ته باش��د، ام��ا اینکه کل ش��اخص ب��ورس را منفی و مثب��ت می کند، 

صحت ندارد.
فهیم��ی گف��ت: از ابتدای آزاد س��ازی س��هام عدال��ت، بی��ش از ۶ هزار و 
400میلیارد تومان س��هام عدالت فروخته ش��د، اما بازار منفی نشد. در این 
روزها جمعا ۶00 میلیارد تومان سهام عدالت فروخته شده است پس فروش 

سهام عدالت تاثیری در بازار ندارد.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه، درباره 
روش های فروش س��هام عدالت ادامه داد: فروش سهام عدالت تابع قوانین و 
مقررات بازار بورس اس��ت و در فروش سهام عدالت، سفارشات تجمیع، و در 
اختی��ار گارگزاری قرار می گیرد؛ ضمن اینکه اگر س��هم کارگزار برای فروش 
ک��م ب��ود به طور کل عرضه می کن��د و اگر به  صورت بلوک ب��ود تابع قانون 
بلوکی خواهد ش��د به ط��وری که اگر حجم فروش کارگ��زاری در یک نماد 
بزرگ و بلوک باش��د مش��مول مقررات بلوکی بازار می شود و باید سهام را به 

این روش بفروشد.
فهیم��ی ادام��ه داد: ب��ا توجه ب��ه اینکه اخی��را امکان ف��روش ۶0درصد 
س��هام عدال��ت فراه��م ش��ده، ممک��ن اس��ت اف��راد زی��ادی اق��دام ب��ه 
ی��ا  بل��وک  ف��روش  مش��مول  س��هام،  دارد  احتم��ال  و  کنن��د   ف��روش 

عمده شود. 
وی تصری��ح کرد: فروش بلوکی س��هام عدالت، با نم��اد 2 در تابلو بورس 

درج می شود.
وی با اش��اره به اینکه فروش س��هام عدالت به صورت عمده یا بلوکی برای 
حمایت بازار و س��هامداران اس��ت، گفت: با این روش یک رقابت خاصی بین 
خریداران عمده ش��کل می گیرد و گاهی ممکن اس��ت بالات��ر از قیمت تابلو 

فروخته شود.

صندوقهای
بادرآمدثابتفروشندهسهامنیستند

مدیر صن��دوق با درآمد 
درب��اره  کاریزم��ا  ثاب��ت 
روز  نزول��ی چن��د  رون��د 
ب��ازار س��هام گفت:  اخیر 
نوس��ان، ماهی��ت وجودی 
بورس در همه دنیاس��ت و 
صعود همیش��گی منطقی 
با  بنابرای��ن  نخواهدب��ود. 

عل��م ب��ه این مهم باید فرصت اص��لاح به بازار داده ش��ود. محمدرضا خانی، 
در واکن��ش به ش��ایعاتی مبنی بر منفی ش��دن بازار به دلی��ل ابلاغیه اخیر 
س��ازمان مبنی بر رعایت س��قف س��رمایه گذاری صندوق های با درآمد ثابت 
در س��هام ب��ه 5 درص��د و فروش یکباره صندوق ها به س��نا گف��ت: با توجه 
ب��ه رویه بازار در س��ال 99 که ش��اهد حج��م روزانه 14 تا حت��ی 30هزار 
 میلی��ارد معامل��ه در روز بودی��م، نمی توان دلیل روند نزولی ب��ازار را در این 

ابلاغیه دانست. 
در ای��ن م��دت تعداد زیادی س��هامدار خرد با کدهای حقیق��ی وارد بازار 
س��رمایه ش��دند که همزمان ب��ا روند رو به رش��د بازار بود و ب��ه دلیل عدم 
 ش��ناخت و آگاه��ی بعضا رفتاره��ای هیجانی در ش��رایط صع��ود و ریزش 

شاخص هستیم.
مدیر صندوق با درآمد ثابت کاریزما با تاکید بر اینکه مدیران صندوق های 
ب��ازار حرفه ای ب��وده و چنین رفت��ار غیر حرفه ای را ازخود ب��روز نمی دهند، 
گف��ت: بس��یاری از صندوق ه��ا از حداکثر ظرفی��ت نصاب س��رمایه گذاری 
در س��هام اس��تفاده نک��رده و حت��ی برخی اص��لاح پرتفوی خ��ود را انجام 
 داده ان��د، بنابراین نمی ت��وان روند این روزه��ای بازار را ب��ه موضوع ابلاغیه 

مربوط دانست.
خان��ی ادام��ه داد: ب��ا توجه ب��ه اینکه ب��ازار در مقاطعی اصلاح��ات دارد 
ای��ن امر همزم��ان با مقاوم��ت ش��اخص روی 2 میلیون واحد بوده اس��ت 
ک��ه مص��ادف ب��ا بی برنامگ��ی در عرض��ه صن��دوق دارا دوم و س��ود ب��ود. 
از طرف��ی افزای��ش ن��رخ در ب��ازار بده��ی از ابت��دای س��ال از 15 درص��د 
 ب��ه 21 خ��ود عامل��ی ب��ر این ش��د ک��ه در مجم��وع موجب رون��د منفی 

بازار شد.
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه ب��ا تصری��ح اینکه براس��اس قاع��ده بازار 
صع��ود و ن��زول ام��ری طبیعی اس��ت، گف��ت: با توج��ه به اص��لاح 20 تا 
30 درص��دی در برخ��ی نماده��ا وحمای��ت مناس��ب انج��ام ش��ده روی 
 س��هام بنی��ادی بای��د منتظ��ر قیمت های ج��ذاب ش��ده و رون��د صعودی 

بازار بود.

اخبار

بنگاه بزرگ در کشور نداریم �
قالیباف اصل با بیان اینکه تلاش کردیم تا تسهیلاتی 
برای افزایش سرمایه شرکت ها در بورس فراهم کنیم، 
گف��ت: دردی که در اقتصاد کش��ور وج��ود دارد، این 
است که بنگاه بزرگ در کشور نداریم و مرتب شعاری 
را تک��رار می کنیم که کوچک زیبا اس��ت، در حالیکه 
بنگاه ه��ای کوچک برای یکس��ری از کارها مناس��ب 
هستند، اما انجام یکس��ری از امور نیاز به بنگاه بزرگ 
و تأمین مالی ب��زرگ دارد، بنابراین اگر بنگاه بخواهد 
بزرگ ش��ود، باید سهامی عام ش��ده و در بازار سرمایه 

پذیرش شود.
وی اظهار کرد: اگر قرار باش��د کار بزرگی در اقتصاد 
ایران انجام ش��ود، ساختار س��هامی عام و تأمین مالی 
عام نیاز اس��ت؛ همان طور که ای��ن روش تأمین مالی 
در دنی��ا پذیرفت��ه ش��ده اس��ت؛ بنابراین م��ا هم اگر 
می خواهیم در اقتصاد دنیا حرفی برای گفتن داش��ته 
باش��یم، کش��ور ما باید به بنگاه های بزرگ خود تکیه 
 کند و بازار س��رمایه نیز مس��یر خوبی برای تحقق این

 هدف است.
قالیب��اف اص��ل گف��ت: ابتدا ش��رکت باید نش��ان 
ده��د که م��ورد اعتم��اد جامعه س��هامداری هس��ت 
بع��د اقدام به س��هامی ع��ام کند ک��ه البت��ه در این 
ص��ورت، مس��یر تأمین مال��ی و بزرگ ش��دن آن باز 
 می ش��ود و ما نیز در بازار س��رمایه از این کار استقبال 

می کنیم.

۲۰هزار میلیارد تومان، ارزش عرضه های  �
اولیه در امسال

وی می��زان عرض��ه اولیه ه��ا در امس��ال را 20 هزار 
میلیاردتوم��ان یاد کرد و گفت: فعالان اقتصادی به این 
س��مت حرکت کرده اند که شرکت های خود را در بازار 
س��رمایه وارد کنند؛ ضمن اینکه در حوزه تأمین مالی 
نی��ز، باید به این نکته توجه کرد که یک تنوع خوبی از 
ابزاره��ای تأمین مالی در بازار س��رمایه وجود دارد که 
موضوع افزایش سرمایه یکی از آنها است؛ ضمن اینکه 
دولت و مجلس نیز در امس��ال به بازار س��رمایه کمک 
کرده اند که افزایش سرمایه از محل صرف سهام صورت 
گیرد. قالیباف اصل گفت: این امکان را در بازار سرمایه 
فراهم کردیم که بنگاه اقتصادی به ارزش بازار، افزایش 
س��رمایه دهد و این افزایش س��رمایه و رشد قیمت ها، 
نصی��ب بنگاه ها نیز بش��ود؛ این در حالی اس��ت که در 
گذش��ته، دو سال افزایش س��رمایه را در اختیار هیأت 
مدیره قرار می دادند و اکنون ما به دنبال این هس��تیم 
که این عدد به 5س��ال افزایش یابد. وی ادامه داد: این 
امر باعث افزایش سطح شناور شدن بازار می شود. البته 
فردا هم دومین جلس��ه مجلس درباره لایحه ای که در 
آن افزایش س��رمایه از محل صرف س��هام مورد تاکید 

است، برگزار می شود.
تامی�ن مال�ی از مح�ل افزای�ش س�رمایه  �

افزایش می یابد
رئیس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار با بیان اینکه 
س��ازمان بورس تلاش کرده تا س��رعت تأمین مالی در 
بازار س��رمایه افزایش یابد، خاطرنشان کرد: هم اکنون 
درخواس��ت افزایش س��رمایه ای که در سازمان بورس 

وارد می شود، 5 روزه جواب می گیرد.

قالیب��اف اص��ل در بخ��ش دیگری از س��خنان خود 
در پاس��خ به س��والات اعضای هیأت نماین��دگان اتاق 
بازرگانی تهران گف��ت: امکان صندوق پروژه ها در بازار 
سرمایه، سال ها است که وجود دارد، اما ما خط قرمزی 
در بازار داریم که آن هم اعتماد به بازار است؛ بنابراین 
اگ��ر اعتماد از بین رود، م��ردم پول های خود را بیرون 
کش��یده و در منزل نگهداری می کنن��د و به عبارتی، 
بازار مالی از هم فرومی پاش��د؛ اما در بحث تأمین مالی 
پروژه ها، س��ازمان بورس فراخوانی را اعلام کرده است 
که بر مبنای آن، هر فردی که دارای پروژه است، اجازه 
می گیرد که شرکت سهامی عام پروژه تأسیس کرده و 

اجازه پذیره نویسی در بورس داشته باشد.
وی اف��زود: با توج��ه به رونق بازار، احس��اس ما این 
اس��ت که پروژه ه��ای بزرگ را تأمین مال��ی کنیم؛ اما 
بح��ث اعتماد خیلی مهم اس��ت که بای��د مدنظر قرار 
گیرد، چراکه کس��ی که وارد بازار س��رمایه می ش��ود، 
بای��د اعتماد م��ردم را جلب کند؛ ن��ه اینکه یک پروژه 
زیان  ده بوده و نیمه تم��ام باقی بماند. تاکنون با وجود 
فراخوان ها، 2نهاد به ما برای تأس��یس شرکت سهامی 

عام درخواست داده و پذیره نویسی صورت دهند.
قالیباف اصل گف��ت: اگر هر فردی پروژه ای دارد که 
نیاز به تأمین مالی دارد، با آمادگی بازار سرمایه مواجه 

می شود.
سرمایه گذاران باید ریسک پذیر باشند �

وی تاکید کرد: کس��ی که وارد بازار سرمایه می شود، 
مسئولیت ریسک مال خود را نیز پذیرفته است، اما باید 
توجه داش��ت که همه بازار سرمایه، سهام نیست؛ بلکه 
ابزاره��ای مختلفی در این حوزه وج��ود دارد، بنابراین 
فردی که وارد بازار س��رمایه می ش��ود، باید مش��خص 

کند ک��ه چه درجه ای از ریس��ک را می پذیرد؛ این در 
حالی اس��ت که صندوق ه��ای س��هامی، صندوق های 
سرمایه گذاری و مواردی از این دست با توجه به ریسک 

سرمایه گذاران قابل انتخاب هستند.
قالیباف اصل درباره ریزش بازار نیز گفت: به هر حال 
افت و خیز طبیعت بازار اس��ت؛ این در حالی است که 

مردم هم باید ریسک این بازار را بپذیرند.
وی دستور داد تا برای ورود شرکت های مهندسی و 
پیمانکاری در بازار س��رمایه مشخصا برنامه ریزی شود. 
این در حالی اس��ت که مسیر انتشار اوراق بدون ضامن 

باز شد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: 
دارای فکری به صورت مس��تقیم قابلیت معامله دارد؛ 
اما دارایی فکری باید منجر به س��ود یا رشد سود شود، 
بنابراین عرضه و تقاضای سهام در بازار و قیمت گذاری 
ک��ه بر اس��اس عرض��ه و تقاض��ای خی��ل عظیمی از 
سرمایه گذاران ش��کل می گیرد، بحث دارایی فکری را 

قیمتگذاری می کند.
صدور ۴.۵ میلیون کد بورس�ی از ابتدای  �

امسال
وی ب��ا بیان اینکه از ابتدای امس��ال تاکنون، چهار و 
نیم میلیون کد بورس��ی صادر ش��ده، یادآور شد: سال 
گذش��ته 820 هزار و سال 97 حدود 100 کد بورسی 
صادر ش��ده بود و به روال قبل اگر س��الی 50 هزار تا 
۶0 هزار کد بورس��ی صادر می کردی��م، از نظر ما رقم 
بالای��ی بود. به گفت��ه قالیباف اص��ل، تقاضای بزرگی 
ب��ه بازار س��رمایه آمده ک��ه 50 تا ۶0 درص��د آن تازه 
واردهایی با 10تا 15 میلیون تومان س��پرده هس��تند، 
ضمن اینکه هم اکن��ون روزانه 100 هزار تا 120 هزار 
رکورد به وسیله ش��رکت های بورسی صادر می شود و 
ای��ن یعنی روزانه ت��ا 2 هزار میلیارد توم��ان پول وارد 
بازار س��رمایه می ش��ود. وی اظهارکرد: از ابتدای سال 
تاکنون 110 هزار میلیارد تومان پول جدید به وس��یله 
تازه واردان به بازار س��رمایه وارد شده؛ در حالی که کل 
پول وارد ش��ده به بورس در س��ال گذش��ته 35 هزار 
میلیارد تومان بود و این میزان از نقدینگی در هر بازار 
و ه��ر جایی برود باعث تورم ش��دید و رش��د قیمت ها 
 می ش��ود، اما فعلا این میزان نقدینگی در بازار سرمایه 
گردش می کند. رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق بهدار 
معتقد اس��ت که باید برنامه ریزی کرد تا این نقدینگی 
در ب��ازار بمان��د ما ه��م در برنامه های خ��ود این طور 
برنامه ریزی کرده ایم که نسبت نقدینگی ورودی به بازار 
س��رمایه، عرضه های جدید انجام شود تا این نقدینگی 

حفظ شود.

رئیس سازمان بورس: 
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